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تنها توقع يك وكيل از قوه قضاييه
*حميدرضا آفرين

رييس مركز وكلاي استان خراسان رضوي
يكــم الي هفتم تیرمــاه ، هفته قوه قضايیه اســت . اين روز را به 
تلاشــگران عرصه ي عدالت تبريك میگويــم و امیدوارم در اين 
عرصه ي دشــوار سرافراز دنیا و اخرت باشــند. يقینا كوشش هاي 
زيادي از ســوي قوه قضايیــه براي جلب رضايــت عموم مردم و 
مراجعین انجام میشــود اما هنوز تا رسیدن به سطح مطلوب و ايجاد 

رضايتمندي عمومي فاصله زيادي داريم.
در كشورهاي پیشــرفته دنیا هزينه هاي فراواني براي سنجش 

رضايتمندي و ارزيابي هاي واقعي از ســازمانها و شركتها انجام میشود . دسترسي به اطلاعات موثر 
و مفید در جهت شناســايي كاستیها و علل آن امر سهل و آساني نیست و الزاما غالب ارزيابیها قابل 
قبول نیستند . اما براي سیستم قضايي اين امكان فراهم است زيرا يكي از مراجعین هرروزه دستگاه 
قضا و بصورت مشــخص دادگستريها ، وكلاي دادگستري هستند كه به خوبي میتوانند نقاط ضعف 
و قوت آنرا ملاحظه و تحلیل نمايند. میشــود گفت بررســیهاي میداني اولیه حاكي از عدم رضايت 
بســیاري از وكلا است . بخشي از اين نارضايتي همســو با توقعات براورده نشده عموم مردم است 
و به انتظارات كل جامعه از سیســتم قضايي بر میگــردد و بخش ديگر را بايد انتظارات حرفه اي و 

مقتضاي حرفه ي وكالت شمرد.
دســتگاه قضايي اگر واقعا بدنبال بررسي و  اصلاح نواقص و كاستیهاي موجود است نمیتواند بدون اعتنا 
به بال فرشــته ي عدالت يعني وكالت ، مسیر بهســازي و خودسازي را به درستي بپیمايد ، زيرا بهترين 
گروهي كه از بیرون و درون هر روزه مشــكلات و معضلات سیستم قضايي را احساس میكنند وكلاي 
دادگستري هستند و با توجه به اينكه  طبیعتا حقوقدان و مشرف به قوانین و هر روزه به عنوان مراجعین 
دادگاه محســوب میشوند از اين رو بهترين ارزياب به شمار میروند . و البته شرط استفاده از اين ارزيابي 
دانش محور و محك تجربه رويكردهاي واقع بینانه و اصلاح طلبانه ريیس محترم قوه قضايیه و تسري 

اين رويكرد به تمام اركان قوه در همه سطوح  ملي ، استاني و شهري است.
پیشــنهاداتي براي ورود قوه قضايیه به اين ارزيابیها وجود دارد كه موضوع اين گفتار كوتاه نیســت اما 
حداقلش نظر سنجي از وكلا در قالب يك كار پژوهشي ملي و توجه به آن نظرات است. مديريت موفق 
لزوما نگاه به مشــكلات كلان و بي اعتنايي به مســايل خردتر نیســت. چه بسا مسائل كوچكي كه در 
نتیجه بي توجهي تبديل به مسايل بزرگتر و سپس بحران میشوند و بحرانها اگر به جاي حل با سركوب 
و سركوفت و عدم التفات مواجه شوند قطعا آثار مخربي به جا خواهند گذاشت.در سطح عمومي توقعات 
و انتظارات عمدتا مبتني برتكلیف و رســالت  بنیادين قوه قضايیه يعني اجراي عدالت تعريف میشود و از 
قضا نارضايتي هم در همین محور ايجاد میشود . اما در اينجا از مناسبت هفته قوه قضايیه استفاده میكنم 
و يك توقع معمولي از دســتگاه قضايي را از طرف وكلا بیان میكنم و امیدوارم با نگاه مثبت ، زمینه ي 
برآورده شدن آن فراهم گردد. پرواضح است كه  رضايتمندي وكلا كه اسباب مراجعه متخصصانه طرفین 
خصومت به سیســتم قضايي هستند بطور بسیار موثري باعث رضايتمندي اجتماعي میشود و نمیشود از 

بازخوردي كه مردم از مراجعه به وكلا براي ورود به دادگستريها میگیرند به سهولت گذشت.
و آن توقع چیست ؟احترام و تكريم وكلا برابر قانون تنها توقع اينجانب به عنوان يك وكیل است.

احترام به وكلا ، دقیقا احترام به خود سیســتم قضايي است.ســطحي نگري است اگر دادرس تصور كند 
بي احترامي به يك وكیل ، به خودش اسیبي نمیرساند . حتي يك ذره ترديد نكنید اگر به وكیلي جلوي 

موكل يا حتي يك كارمند  نه بي احترامي بلكه كم اعتنايیي شد،
خاكريز بعدي خود قاضي اســت و رفتار نامحترمانه دادرس اين پیام را مخابره میكند كه میشود هرگونه 
برخوردي بین طرفین شــكل بگیرد. البته مراعات احترامات براي همه ي شــهروندان امري ضروري و 

ابتدايي است اما بین اشخاصي كه هر روز باهم كار دارند  ضروري تر است.

نكته حايز اهمیت اينســت كه پايین امدن سطح توقعات وكلا از سیستم قضايي لزوما امر مثبتي قلمداد 
نشود و برعكس  میتواند حامل پیامها ياس اوري باشد.

رفتار مناســب با اين صنف توسط كلیه پرسنل دســتگاه قضايی از سرباز وظیفه تا خدمه و مدير دفتر و 
بايگان و منشــی و مستشار دادگاه كیفری اســتان و قاضی ديوان عالی كشور يك امر ابتدايي و تكلیف 
قانوني است اما متاسفانه ســطح توقع وكلا در سالیان اخیر از استانداردهای حداكثری به استانداردهای 
حداقلی كاهش پیدا كرده بطوری كه اگر در مدخل ورودی يك دادســرا بازرســی فیزيكی از يك وكیل 

انجام نشود، در محافل وكلا اين مجتمع به عنوان يك مجتمع خوش برخورد و خوب ياد می شود!
تكريم و احترام وكلا مصاديق متعددي دارد كه میتوان ذيلا به نمونه هاي زير اشاره كرد؛

1-بازرسي هاي ورودي؛
بازرســی بدنی وكلا بطور فیزيكی از طريق تماس و لمس بدن آنها و اخذ تلفن همراه آنها نه در شــان 

وكلاست و نه در شان سیستم قضايي.
انچه به عنوان علت بیان میشــود غالبا حفظ نظم يا مسايل امنیتي و گاهي هم جلوگیري ازثبت و ضبط 

اتفاقات داخل دادگاه است.
به اين بهانه هاي مناقشــه امیز بايد پايان داد و نبايد اين حق شــهروندي را به اين علل از مدافعان حق 

سلب كرد.
تلفن همراه هر وكیلي ابزار كار اوســت. تلفن همراه براي وكیل فقط تلفن همراه نیســت. دسترسي به 
قوانین، سوابق پرونده، سامانه ثنا و سخا ،اطلاعات پرونده ، اطلاعات و اسناد موكل و نهايتا دسترسي به 

موكل در مواقع ضرور همگي از همین طريق است
و معلوم نیســت چرا با تمسك به چنان جهاتي بايد وكیل را از همه ي اينها محروم كرد و طبق معمول 

با افكار سنتي به جنگ فناوري رفت؟
نهايت امر و ساده ترين راهكار كه آن هم در جاي خود قابل نقد است اينكه براي برون رفت از مشكل 
جلوي هر شــعبه يا داخل دفتر هر شعبه كمدهايي تعبیه كه اشخاص موقع ورود به جلسه و اتاق دادگاه 

گوشي خود را امانت بگذراند و محدوديتهاي بیشتر واقعا روا و شايسته نیست
خصوصا كه اگر هم گاهي وكیلي تسامحا تلفني همراه خود داشته برخوردهاي مناسبي از سربازان عزيز 

ديده نشده است
٢-احترام و تامین در جلسات دادگاه؛

مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در تاريخ 11 / ۷ / 13۷0 ماده واحده ای را در خصوص انتخاب وكیل 
توسط اصحاب دعوی به تصويب رساند كه تبصره 3 ماده واحده مذكور صراحتاً اعلام می دارد:»وكیل در 

مقام دفاع از احترام و تامینات شاغلین شغل قضا برخوردار می باشد .« 
مجمع تشــخیص بسیار مدبرانه اين تبصره را نگاشته است .به عنوان مثال میتوانست احترام وكلا را در 
مقام دفاع لازم بشمارد اما عنايت بفرمايید تصريح دارد به عبارت ))احترام و تامینات شاغلین شغل قضا((.

انصافا چنین احترامي براي وكلا قايلیم؟
بســیاري همكاران اعتقاد دارند احترامات خدمات دادگاه بیشتر از انها مراعات میشود و متذكر شدم اين 

آتشي نیست كه دودش فقط به چشم وكلا برود.
3-تعبیه جايگاه دفاع در محاكم و اتاق استراحت در مجتمع ها؛

از جمله تشريفات حسن اجرای وظیفه توسط وكلا تامین لوازم اين امر است. وكیلي كه در دادگاه نمیداند 
كجا دو دقیقه بنشیند ، كیف و پرونده ش را روي كدام میز پهن كند و موقع دفاع چگونه بنشیند كه هم 

قاضي را ببیند و هم پرونده را ، چگونه وظیفه ذاتیش را انجام دهد؟
٤-واگذاشتن مالیات به دارايي؛

اينكه مقنن حكیم يا اداره دارايي نتواند سازوكاري مناسب  و قابل اتكا براي محاسبه يا وصول مالیات از 
حق الوكاله بیابد نبايد اين اندازه چالش در دادرسي ايجاد كند.چراسیستم قضايي وسط احقاق حق مردم 
بايد به فكر اين موضوع باشــد كه وكیل تا چه اندازه مالیات بر درامدش را پرداخته اســت و بعد قضات 
محترمي هم پیدا شــوند كه به جاي پرداختن به اصل شــكايت و ادعا تا انجا پیش بروند كه از دل اين 

پرونده، يك شكايت هم علیه وكیل بسازند؟
الحمدالله اداره محترم دارايي ايین نامه تعرفه حق الوكاله ي صريح المتن مصوب ربیس قوه قضايیه  را 
در باب محاســبه مالیات صرفا بر اســاس تمبر ابطالي ذره اي وقع ننهاده و به ساز و كار خودش مشغول 
اســت كه در قريب به اتفاق انها چندين برابر ماخذ مورد اشاره از وكلا مالیات اخذ میكند.پس بهتر است 
دادگستري هم پس از كنترلهاي ضروري اولیه از اين چالش عبور كند و كار را به همان مرجع واگذارد.

5-رويكرد تعاملي با نهاد وكالت؛
وكالت و قضاوت در عین اســتقلال از هم ،يك خانواده اند با اهداف يكســان و مشابه كه همان تحقق 
عدالت است.چه بسیار وكلايي كه با افتخار قاضي شدند و چه بسیارتر قضاتي كه رداي وكالت پوشیدند. 

نگاههاي بالا به پايین ازسمت قضات به وكلا اگرچه عمومیت ندارد اما كم هم نیست.
اغلب رويكردها در سیســتم هاي اداري و سازماني دستوري است و محتاج تاكیدهاي مديريتي است اما 
قطعا علاوه بر آن نیازمند ايجاد بســترهايي براي اين تعامل نیز هســت. ايجاد نشست هاي مشترك و 
افزايش ارتباطهاي علمي و علني دو ســويه كارگشا است. نهاد وكالت دين خود را به سیستم قضايي از 
طريق پرداخت حق تمبر تمديدهاي سالیانه و مضافا پرداخت هزينه هر خدمات سامانه اي و حضوري در 
جنبه ي مالي و پذيرش روزانه ي هزاران مورد مشاوره رايگان معاضدتي مراجعین دستگاه قضا و هزاران 
وكالت معاضدتي و تسخیري از جهت عمومي و كمك به احقاق حق  و تصمیم صحیح قضات از طريق 
قبول وكالت ساير شهروندان پرداخت مي نمايد ولي اينكه سیستم قضايي متقابلا چگونه توقع اولیه اين 
نهاد را مرتفع میكند قابل تامل اســت. همینجا قول میدهم اگر به اين توقع حداقلي و قانوني توجه شود 

اثار و بركات آن بیش از وكلا براي  قوه قضايیه و مردم عزيز خواهد بود

تکرار اغتشاشات در سخنرانی ها؛

نمی خواهند با تندروها برخورد کنند
به رســم هر ساله مراسم بزرگداشت شهادت 
سومین شــهید محراب، آيت الله صدوقی و 
فرزندش امام جمعه فقید يزد با حضور مقامات 
و اقشــار مختلف مردم در مسجد حظیره و با 
سخنرانی حجت الاسلام » مسیح مهاجری« 
مديرمســئول روزنامه جمهوری اســلامی و 
يكی از نجات يافتــگان حادثه بمب گذاری 

دفتر حزب جمهوری اسلامی برگزار شد.
امــا »تندروهــا« در يزد در میانه ســخنان 
مهاجری، با فرياد زدن حرمت اين مراسم را 
نگه نداشــتند و باعث شدند سخنران مراسم 
مجبور شود سخنان خود را نیمه كاره رها كند 

و از منبر مسجد حظیره پايین بیايد!
هنگامی كه » مسیح مهاجری« در سخنرانی 
خود آيت الله هاشــمی را يكی از دلســوزان 
و بزرگان انقلاب اســلامی نامید و چند نفر 
كه برخی از آنها ملبس بــه لباس روحانیت 
بودند با فرياد به مخالفت با سخنان مهاجری 
پرداختند موضوعی كه باعث شــد وی بدون 

تكمیل سخنانش، منبر را پايان دهد.
اما اين پايان ماجرا نبود چرا كه گروه معترض 
به دور مهاجری حلقه زدند و با طرح اتهاماتی 
علیه آيت الله هاشــمی و سید محمد خاتمی، 
مســجد حظیره را به عنــوان پايگاه انقلاب 
دانســته و طــرح چنین ســخنانی را در اين 

مسجد برنتابیدند.
حركت تندروها در مســجد حظیــره )پايگاه 
انقلاب( و در خلال مراســم بزرگداشت يكی 
از بانیان انقــلاب در حالی اتفــاق افتاد كه 
هنوز يك ماه از آشــوب تندروها در مراســم 
ســالگرد امام)ره( به هنگام ســخنرانی سید 
حســن خمینی نمی گــذرد، اتفاقی كه رهبر 
معظم انقلاب به شــدت از آن انتقاد كردند و 

بــه صراحت اعلام كردند » با اين حركت ها 
مخالفم« حال مشــخص نیست چرا كسانی 
كه بیشــتر از همه داعیــه دار ولايت مداری 
هســتند خود به فرمان رهبری هیچ اعتنايی 

ندارند.
اعتراض به سخنران مراسم بزرگداشت شهید 
صدوقی آن هم در مســجد و پايگاه انقلاب 
نشــان می دهد عده ای نه تنها حرمتی برای 
شهید ســوم محراب و خانه خدا قائل نیستند 
بلكه با هرگونه آزادی بیان و سخنرانی آنهم 
در وصف يكی از شــخصیت های برجســته 
انقلاب و يار رهبــری نیز مخالفند و با طرح 
اتهام »فتنــه گر« به دنبال حاكم ســاختن 

سكوت اجباری هستند!
اتفاق مســجد حظیره آزمــون بزرگی برای 
دســتگاه های امنیتی اســت كه با توجه به 
دســتور صريح رهبــری مبنی بر نادرســت 
بودن تندروی ها و اتهام افكنی ها در كشور 
و همچنین شكســته شــدن حرمت مراسم 
بزرگداشت شهید صدوقی، آيا برای يكبار هم 
كه شده با پشــت پرده اين جريانات برخورد 
خواهنــد كرد و آنها را به مــردم معرفی می 

كنند؟
در روزهايــی كــه نفــاق، بزرگترين آرزوی 
دشمنان ايران اســت آيا برخوردی با جريان 
نفاق و گروه های فشــار در يزد صورت می 

گیرد؟
گفتنی است از مسیح مهاجری؛ مدير مسئول 
روزنامه جمهوری اســلامی به عنوان شهید 

زنده حادثه هفتم تیر نام برده می شود.
حجت الاســلام محمد تقــی فاضل میبدی 
تاكید دارد تحركات تنــدرو ها ، خلاف نظر 
رهبری و مغاير فانون اساسی و شرع است اما 

به دلیل حامیان نیرومندی كه دارند ، تاكنون 
از بازخواست و مجازات مصون مانده اند.

گفت و گوی خبر آنلاين با اين عضو مجمع 
محققین و مدرســین حوزه علمیه قم و استاد 

دانشگاه را بخوانید:
شب گذشته هنگام سخنرانی مسيح 
مهاجــری در يزد عده ای با ســر و 
صدا موجبات اختلال در ادامه مراسم 
شــدند . نظرتان درباره اين رخداد 

چيست؟
گروهــی در اين مملكت هســتند كه اخلال 
در نظم عمومــی ايجاد می كننــد و برخی 
سخنرانی ها را نیز به هم می زنند ، تحركات 
آنان ، قطعا، خلاف قانون اساســی و قانون 
شرع اســت . روش معمول اين است كه اگر 
با ســخنرانی آفای مســیح مهاجری مخالف 
هستند بايد بیايند سخنرانی را گوش دهند و 
در پايان فردی بلند شود و سخنرانی ايشان را 
نقد كند . اخلال در نظم عمومی ، خود، جرم 
سنگینی است اما متاسفانه كسی با اين گروه 

برخورد نمی كند .
اين تحركات خود جوش هست ؟

خیــر ، من اين حركات را خــود جوش و به 
تعبیر بعضی ها مردمی نمی بینم .

همين طيــف تندرو ، كمتر از يک ماه 
پيش نيز در مراســم سالروز رحلت 
امــام } ره{ و هنــگام ســخنرانی 
، تحرک مشابهی  سيدجسن خمينی 
انجام دادند كه بــا واكنش و انتقاد 
صريح رهبری مواجه شــدند . علت 

تکرار تحركات خودروها چيست ؟
با اغتشــاش گری،  مخالفت صريح رهبری 
اقدام بســیار خوب و شايسته ای بود. همین 

موضع گیری ايشــان ، بهترين دلیل اســت 
كه مســئولان ذيربط ، بهانه و توجیهی برای 
پرهیــز از برخورد قانونی با تندروها نداشــته 
باشند و تندروها نیز نتوانند زير نقاب انقلابی 
بــودن و پیــروی از رهبری پنهان شــوند. 
بنابرايــن ، اگر تحــركات تندروها تكرار می 
شود ، بخش عمده ای از آن به دلیل كوتاهی 
نهادها و مقامات مسئول در برخورد جدی با 

آنان است .
اغتشاش زمانی آغاز شده كه مسيح 
و  از مرحوم هاشــمی   ، مهاجــری 

خاتمی سخن گفته اند ...
اينكــه ديگر خیلی بدتر اســت ، مگر درباره 
آقای هاشمی يا خاتمی صحبت كردن ، جرم 
است ؟ نبايد در ســخنرانی ها تا اسم كسی 
برده می شود يلند شوند و شلوغ كنند .من بر 

اين باور هستم
تندروهــا از پیگیری و پیگرد قانونی ، مصون 
هســتند و با آنان برخوردی نمی شــود . اگر 
كارگر يا معلمــی ، پیگیر حقوق قانونی خود 
باشــد و ســخنانی در اعتراض بــه تضییع 
جقوقش بیان كند ، دســتگیر ، بازجويی و با 
پرونده اتهامی گاهی ســنگین ، روانه دادگاه 
می شود اما كسانی كه مراسم های مختلف 
و مهم مذهبی يا سیاســی را بهم می زنند و 
شعارهای تند سیاسی علیه شخصیت ها سر 
می دهند و اخلال شان در رسانه های داخلی 
و خارجی ، بازتاب گسترده ای می يابد ، مورد 
هیچ بازخواست يا مجازاتی قرار نمی گیرند. 
پیام اين مصونیت غیرقانونی و ســهل گیری 
غیرمنطقی ، روشن تر از آن است كه بتوانند 

آن را پنهان يا كتمان كرد.
در  تندروها  مصونيت  معتقدند  برخی 

مصلحت انديشی ، ريشه دارد ...
مصلحت ملی در برخورد جدی با تندروهاست 
و نه مصونیــت آنان . معتفدم ، بخشــی از 
حاكمیــت ، بی میلی نیســت كــه تندروها 
فعال باشــند و هر از چندگاهی ، تنش ها و 
اغتشاشاتی ايجاد كنند. .همان بخشی كه با 
برجام ،آقای هاشــمی و خاتمی مخالفت می 
كرد و با ســخنرانی آقا سید حسن مخالفت 
می كنــد . به نظر می آيــد در اين مملكت 
اين بخش يك جريان اســت .اينها در برابر 
هر ســخنرانی كه مورد طبع شان نباشد بلند 
می شوند و چنین جريانی را ايجاد می كنند .

سخن پايانی ؟
ممكن اســت يك اصلاح طلب هم افراطی 
باشد ولی با او هم بايد برخورد شود. افراطی 
از هر نسلی كه باشد وقتی كه از نظم و قاعده 
و قانون خارج شــد بايد با او برخورد شود كه 
متاسفانه الان برخورد نمی شود . اين درحالی 
است كه اخلال در نظم عمومی ،خلاف نظر 
رهبــری ، مغاير قانون اساســی و همچنین 

خلاف شرع است .
شرع می گويد شما با هر كس می خواهید 
مخالفت كنید ،ولی از راه استدلال و برهان 
اين كار را انجام دهید ،متاسفانه در جامعه 
ما اخــلاق ، منطق و عقلانیت رو به افول 
اســت و فقط منطق هوچی گری و هیاهو 
دارد حاكم می شود و اين بسیار خطر ناك 
اســت . وقتی بخواهند بــا هوچی گری با 
يك سخنران برخورد كنند، يعنی جامعه بی 
منطق .اين نه در فرهنگ ايرانی جای دارد 
و نه در فرهنگ اســلامی.در نهايت اينكه 
باز تاكید می كنم نمی خواهند با اين گروه 

برخورد كنند.

یادداشت

ادامه مذاکرات دوحه پس از سفر بایدن به منطقه 

برگزاری دور جدید مذاکرات تهران- ریاض؛
این بار در سطح دیپلماتیک

ــارات  ــه اظه ــتناد ب ــا اس ــی ب ــرگ در گزارش ــبكه بلومب ش
مذاكــرات  كــه  شــد  مدعــی  اروپايــی  ديپلمات هــای 
بــا  آمريــكا  و  ايــران  میــان  برجامــی  غیرمســتقیم 
تســهیل گری اتحاديــه اروپــا، احتمــال پــس از ســفر 
رئیــس جمهــور آمريــكا بــه منطقــه از ســر گرفتــه خواهــد 

ــد. ش
ــاره مذاكــرات برجامــی  ــرگ در گزارشــی درب شــبكه بلومب
هســته ای  توافــق  احیــای  بــرای  تلاش هــا  نوشــت: 
احتمــالا پــس از ســفر جــو بايــدن، رئیــس جمهــور آمريــكا 
ــه منطقــه در مــاه جــاری میلادی]تیــر و مــرداد[ از ســر  ب
گرفتــه خواهــد شــد، مذاكــرات غیرمســتقیم میــان آمريــكا 
ــا  ــه اروپ ــهیل گری اتحادي ــا تس ــه ب ــه ك ــران در دوح و اي
انجــام گرفــت، منجــر بــه حــل اختلافــات طرفیــن نشــد.

بلومبــرگ در ايــن بــاره گــزارش داد: دو ديپلمــات اروپايــی 
كــه از نزديــك در جريــان مذاكــرات برجامــی ايــن 
ــرات  ــه مذاك ــی ك ــد، در حال ــد، گفتن ــه در دوحــه بودن هفت

پیشــرفتی نداشــته اســت، انتظــار مــی رود تلاش هــا 
ــل  ــر از ضرب الاج ــی فرات ــق در زمان ــای تواف ــرای احی ب
ــل  ــازمان مل ــته ای س ــان هس ــركل ديده ب ــنهادی مدي پیش

ــود. ــرگرفته ش از س
ايــن گــزارش می افزايــد: آژانــس بین المللــی انــرژی 
ــت، در  ــن گف ــكام در ۹ ژوئ ــورای ح ــت ش ــی در نشس اتم
ــه  ــن زمین ــك در اي ــه ای ديپلماتی ــه مصالح ــی ك صورت
ــد  ــان آن نخواهن ــرد، بازرس ــام نگی ــاه انج ــك م ــرف ي ظ
ــق  ــل تواف ــران را ذي ــته ای اي ــای هس ــت فعالیت ه توانس
ــرای  ــی ب ــود ضرب الاجل ــن خ ــد و اي ــتی آزمايی كنن راس

ــرد. ــن ك ــرات تعیی مذاك
مقامــات  اســت:  آمــده  گــزارش  ايــن  در  همچنیــن 
ــرای  ــده ب ــد كــه فرصــت باقی مان ــی بارهــا گفته ان آمريكاي
ــن كــه ســرعت  ــه اي ــا توجــه ب ــدك اســت ب مذاكــرات ان
فعالیت هــای هســته ای ايــران بــه گونــه ای افزايــش يافتــه 
ــر دارد. ــی را در ب ــق اصل ــد شــدن تواف ــه خطــر ناكارآم ك

شــخص  اســت:  آمــده  شــبكه  ايــن  گــزارش  در 
بــوده  مذاكــرات  ايــن  جريــان  در  كــه  ســومی 
دارد  احتمــال  مذاكــرات  ايــن  كــه  گفــت  اســت، 
ازســرگرفته بايــدن  ســفر  از  پــس  و  قطــر   در 

 شود.
ــكا  ــران و آمري ــرات دو روزه اي ــنا،  مذاك ــزارش ايس ــه گ ب
ــا در  ــه اروپ ــده اتحادي ــورا، نماين ــه م ــی انريك ــا هماهنگ ب
ــه انجــام  ــر مســتقیم در دوح ــه طــور غی ــه ب ــرات ك مذاك
شــده، پايــان يافــت و طرف هــا بــه رايزنی هــا طبــق روال 

ــد داد. ــه خواهن ــته ادام گذش
ــاره در صفحــه تويیتــرش نوشــته بــود: دو  مــورا در ايــن ب
روز مذاكــرات نزديــك در دوحــه بــر ســر برجــام داشــتیم. 
ــه  ــا ب ــه اروپ ــم اتحادي ــه تی ــرفتی ك ــوز پیش ــفانه هن متاس
ــدوار  ــول آن امی ــه حص ــبت ب ــده نس ــوان هماهنگ كنن عن
بودنــد، بــه دســت نیامــده اســت. مــا بــه كار بــا ضــرورت 
بیشــتر بــرای بازگردانــدن ثبــات منطقــه ای و توافــق 

ــه  ــود ادام ــیر خ ــه مس ــته ای ب ــاعه هس ــدم اش ــدی ع كلی
ــم داد. خواهی

 حســین امیرعبداللهیــان وزيــر امــور خارجــه ايــران اخیــرا 
ــاره مذاكــرات  ــای قطــری اش درب ــا همت ــی ب در گفت وگوي
ــت:  ــار داش ــر اظه ــی قط ــن میزبان ــكر از حس ــن تش ضم
ــت  ــه مثب ــرات در دوح ــر مذاك ــه اخی ــا از مرحل ــی م ارزياب

مــی باشــد. 
ــم  ــی كن ــد م ــزود: تاكی ــه كشــورمان اف ــور خارج ــر ام وزي
كــه مــا بــرای رســیدن بــه توافقــی خــوب، قــوی و پايــدار 
جــدی هســتیم و در صــورت واقــع بینــی آمريــكا، توافــق 

دســت يافتنــی اســت. 
ــده  ــره كنن ــار داشــت: مذاك ــه اظه ــان در ادام امیرعبداللهی
ــق  ــیر تحق ــل و در مس ــكار عم ــا ابت ــواره ب ــا هم ــد م ارش
ــه  ــر ادام ــا ب ــی دارد و م ــر م ــول گام ب ــل قب ــی قاب توافق
ــی  ــع بین ــر واق ــی ب ــق مبتن ــه تواف ــیدن ب ــا رس ــره ت مذاك

ــتیم. ــم هس مصم

يك منبع عراقی اعلام كرد كه دور ششــم مذاكرات ايران 
و عربستان در سطح ديپلماتیك در بغداد برگزار خواهد شد.

يــك منبع دولتی عراقی در گفت وگو با روســیا الیوم اعلام 
كرد كه بغداد میزبان نشســتی میان ديپلمات های ايرانی و 

سعودی خواهد بود.
اين منبــع تاكید كرد:پیش از اين پنــج دور مذاكرات میان 
تهران و رياض در بغداد انجام شــد كه همه آن ها در سطح 
امنیتی و اطلاعاتی بود، اما دور جديد در ســطح ديپلماتیك 

خواهد بود.
بر اساس اين گزارش، مصطفی الكاظمی، نخست وزير عراق 
تقريبا يك هفته پیش ســفری به عربستان و ايران داشت و 
گفته می شــود كه اين سفر در راستای گفت وگوهای میان 

دو كشور بود.
سعید خطیب زاده، سخنگوی پیشــین وزارت خارجه ايران 

كه اخیرا از اين ســمت خود خداحافظی كرد درخصوص اين 
ســفر گفت:ســفر  آقای الكاظمی به تهران از پیش برنامه 
ريزی شــده بود و در اين سفر مقامات دو كشور در ارتباط با 
موضوعــات دو جانبه و تحولات منطقه رايزنی و گفت و گو 
كردند. از جمله در مورد نقش مثبت و سازنده ای كه بغداد در 
ماه های گذشته در مورد روابط ايران و عربستان ايفا كردند.

خطیــب زاده با بیان اين كه در اين ســفر در مورد تعاملات 
اقتصادی بین دو كشــور و پروژه های موجود در اين زمینه 
بحث و گفت و گو شــد ادامه داد: در اين ديدار در خصوص 
مــراودات مردمی و رفت و آمد شــهروندان دو كشــور هم 
رايزنی شد و در ارتباط با موضوع اربعین و شركت شهروندان 
ايرانــی در راهپیمايــی اربعین نیز بحث و گفت و گو شــد. 
روابط ايران و عراق به عنوان دو كشــور همسايه چندلايه و 
راهبردی است و سفر صورت گرفته متعاقب سفری است كه 

چندی پیش آقای فواد حســین وزير خارجه عراق به ايران 
داشت.

وی همچنین افزود: يكی ديگر از ابعاد اين ســفر بررســی 
نقشــی است كه عراق در گفت و گوهای ايران و  عربستان 
ايفا می كند. تاكنون پنج دور گفت و گو بین تهران و رياض 
در بغداد برگزار شــده و ما در همین چارچوب از نقش عراق 
در اين زمینه تقدير می كنیم. آقای الكاظمی در ســفر روز 
گذشــته خود به تهران نكاتی را از طرف رياض به ما منتقل 
كردند و بر اســاس آنچه كه شنیديدم طرف عربستانی اين 
آمادگــی را دارد كه در ســطح ديپلماتیك مذاكرات بین دو 
كشــور ارتقاء پیدا كند. به زودی ايــن مذاكرات در بغداد در 
سطح ديپلماتیك برگزار می شود و تاريخ آن معلوم می شود.

وی افزود: از قبل توافقاتی بود كه مقدمات ســفر هیات های 
فنی دو كشور ايران و عربســتان برای بازديد از سفارتخانه 

های دو كشــور فراهم شــود كه ان شــاء الله همه آنها طی 
روزهای آتی پیگیری و انجام می شود.

حســین امیرعبداللهیان، وزير امور خارجه جمهوری اسلامی 
ايــران اخیرا در گفت وگوی تلفنی با فواد حســین، همتای 
عراقی خود ضمن تشــكر از تلاش های انجام شده مقامات 
عــراق در خصوص تســهیل امور حجاج ايرانی، خواســتار 

پیگیری مسائل باقیمانده امور حج توسط دولت عراق شد.
وزير خارجه عراق نیز ضمن اعلام مســاعدت برای پیگیری 
مسائل باقیمانده مرتبط با سفر حج امسال، بر آمادگی دولت 
عراق جهت فراهم كردن زمینه های لازم در شروع مذاكرات 
سیاسی بین جمهوری اســلامی ايران و عربستان در بغداد 
تأكیــد و ابراز امیدواری كرد اين گفتگوها منجر به تحولات 
مثبت در ازسرگیری روابط فیمابین دو كشور مهم در منطقه 

شود.
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بانک مرکزی میزان ارز واردات اقلام دارویی را منتشر کرد

توافق ۹۰ میلیون دلاری گوگل با طراحان اندرویدی

قیمت مرغ به بیش از ۶۰ هزار تومان رسید

بانك مركزی در راســتای مساعدت همه جانبه 
با وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشــكی 
در مديريت واردات اقــلام دارويی و تجهیزات 
پزشكی مورد نیاز كشور، فهرست ارز اختصاص 
يافته برای اين منظور و اجزای تفاهم نامه ی 1 
میلیارد دلاری با ايــن وزارت خانه را از ابتدای 
ســال تاكنون منتشــر كرد.به گزارش روزنامه 
»صبــح امروز« و به نقــل از بانك مركزی، به 
منظور شفاف سازی و روشنگری افكار عمومی 

پیرو اظهارنظر عضو محترم كمیسیون بهداشت 
مجلس شورای اسلامی در خصوص تامین ارز 
مــورد نیاز واردات دارو توســط بانك مركزی، 
به اطلاع هموطنان گرامی می رســاند،  بانك 
مركزی در ســال جاری و  در راستای مساعدت 
با وزارت بهداشــت در مديريــت واردات اقلام 
دارويی و تجهیزات پزشــكی مورد نیاز كشور، 
در پايان فروردين مــاه تفاهم نامه ی 1 میلیارد 
دلاری را بــا مهلــت 31/0٤/1٤01 با وزارت 

بهداشــت و ســازمان برنامه  و بودجه امضا، و 
بلافاصله دستورالعمل مربوطه را نیز صادر و به 
منظور اجرا به تمامی بانك ها بانك ها ارســال 
ارز  بــا اختصاص  بانك مركزی  كرد.همچنین 
مناسب و قابل انتقال به درخواست های وزارت 
بهداشت، حداكثر همكاری ممكن را در تسريع 

و تحقق بهینه اين مهم معمول داشته است.
تحــت تفاهم نامه مزبور تاكنــون بالغ بر 815 
میلیون دلار تخصیص ارز صورت گرفته كه اين 

مبلغ به تفكیك شــامل؛ ٤٢0 میلیون دلار در 
ارديبهشــت و 3٢٤ میلیون دلار در خرداد و ۷1 
میلیون دلار در هفته آغازين تیر ماه بوده است. 
اين روند بیانگر سرعت بالای اجرای تفاهم نامه 

در مقايسه با روند مورد انتظار است.
تمامی طرف هــای ذی مدخل در ايــن فرايند 
واقفنــد كــه صــدور كــد تخصیــص ارز به 
)از  بهداشت  وزارت  ارســالی  ثبت سفارش های 
طريق سامانه جامع ارزی(، بلافاصله و بدون هر 

گونه توقف انجام می گردد.اصلح است مسولان 
محترم وزارت بهداشــت با مســاعدت سازمان 
برنامه و بودجه و ســاير دستگاه های ذی ربط با 
اهتمام جدی و تمركز بر ظرفیت های موجود به 
مديريت چگونگی تداوم تامین واردات كشور در 
اين حوزه خطیر بپردازند، تا با اتمام قريب الوقوع 
مبلغ تفاهم نامه مزبور، در واردات اين اقلام كه 
مستقیماً با ســلامت و رفاه جامعه ارتباط دارد، 

وقفه ای ايجاد نگردد.

شــركت گوگل برای حــل و فصل دعوای 
حقوقی با طراحان اپلیكیشــن بر سر درآمد 
آنها از فروش برنامه های اندرويدی و وادار 
كردن كاربران برای خريدهای درون برنامه 
ای، توافــق كرد ۹0 میلیــون دلار پرداخت 

كند.
به گزارش ايســنا، طراحان اپلیكیشــن در 
شــكايت مطرح شــده در دادگاه فدرال در 
سان فرانسیسكو، گوگل را متهم كرده بودند 
از توافقنامه ها با ســازندگان تلفن هوشمند، 
موانع فنی و توافقنامه های تقســیم درآمد 
اســتفاده كرده تا اكوسیســتم اپلیكیشن را 
عملا ببندد و مانع خريد اپلیكیشــن خارج از 
سیستم گوگل پلی شود و 30 درصد هزينه 

سرويس از فروش اپلیكیشن دريافت كند.

در راســتای توافق پیشنهاد شــده، گوگل 
اعــلام كــرد ۹0 میلیون دلار پــول برای 
حمايت از طراحان اپلیكیشــن كه از ســال 
٢01۶ تا ٢0٢1 درآمد ســالانه كمتر از دو 

میلیون دلار داشته اند، اختصاص می دهد.
گوگل در يك پست وبلاگ اعلام كرد: اكثر 
طراحــان آمريكايی كه از طريق گوگل پلی 
درآمدزايی داشــته اند، واجد دريافت پول از 

اين مبلغ اختصاص يافته، خواهند بود.
همچنین گوگل از ســال ٢0٢1، از طراحان 
اپلیكیشن برای میلیون دلار اول از درآمدی 
كه از گوگل پلی اســتور به دست آورده اند، 

15 درصد حق كمیسیون خواهد گرفت.
دادگاه احتمــالا اين توافــق را تايید خواهد 
كرد. نماينده شــاكیان در اين پرونده اعلام 

كرد: احتمالا ٤8 هزار طراح اپلیكیشن، واجد 
دريافت پول از اين مبلغ ۹0 میلیون دلاری 

خواهند بود.
شــركت اپل هم ســال میلادی گذشــته 
موافقت كرد محدوديتهای اپ استور را برای 
طراحان كوچك تســهیل كند و به توافقی 
در يك شــكايت گروهی رســید كه شامل 

پرداخت 100 میلیون دلار بود.
بر اســاس گزارش رويترز، كنگره آمريكا در 
حال بررسی قانونی است كه گوگل و اپل را 
ملزم می كند اجازه دهند دانلود اپلیكیشنها 
خارج از فروشگاه اپلیكیشن آنها مقدور شود. 
همچنین ملزم كردن طراحان اپلیكیشن به 
استفاده از سیستمهای پرداخت گوگل و اپل 

ممنوع خواهد شد.

در حالی كه تولیدكنندگان عنوان می كنند قرارگاه امنیت غذايی وزارت جهاد قیمت 
مرغ زنده را ٤۹ هزار تومان اعلام كرده و براين اساس قیمت مرغ گرم بايد اصلاح 
شــود، نرخ مرغ در بازار رو به افزايش است.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از مهر، در حالی كه تولیدكنندگان عنوان می كنند قرارگاه امنیت غذايی وزارت 
جهــاد قیمت مرغ زنده را ٤۹ هزار تومان اعلام كرده و براين اســاس قیمت مرغ 
گرم بايد اصلاح شــود، نرخ مرغ در بازار رو به افزايش است.بررســی های میدانی 
نشــان می دهد قیمت مرغ كه تا سه هفته قبل حدود ٤٢ هزار تومان بود همچنان 
روند افزايشی خود را طی می كند و در حال حاضر در برخی نقاط شهر قیمت اين 
كالا به بیش از ۶0 هزار تومان رسیده است.براين اساس در برخی از مناطق تهران 

قیمت مرغ حتی تا ۶5 هزار تومان نیز افزايش يافته اســت.به گزارش مهر قیمت 
مصوب هر كیلوگرم مرغ ۶0 هزار تومان اســت كه تولیدكنندگان معتقدند با قیمت 
تمام شــده تولید فاصله دارد.در همین زمینه حبیب اسدالله نژاد، مديرعامل اتحاديه 
سراسری مرغداران در گفتگو با مهر با بیان اينكه تولیدكنندگان در نامه ای به وزير 
جهاد كشاورز خواستار اصلاح قیمت مرغ شدند،گفت: قرارگاه امنیت غذايی قیمت 
هر كیلوگرم مرغ زنــده را ٤۹ هزار تومان اعلام كرده اما قیمت مرغ زنده در بازار 
هم اكنون بین ٤0 تا ٤٢ هزار تومان اســت.وی اضافه كرد: در خواست ما از وزير 
جهاد اين بوده كه قیمت تعیین شده در قرارگاه امنیت غذايی برای مرغ زنده، ابلاغ 

و قیمت مرغ گرم نیز بر اين اساس اصلاح و اعلام شود.

افزايش ۳ برابری درآمد نفتی ايران
اوپك از رشــد ۷۷ درصدی درآمد نفتی 
اين سازمان در ســال ٢0٢1 خبر داد و 
اعلام كرد ايران نیز در اين سال بیش از 
٢5 میلیارد دلار درآمد از محل صادرات 

نفت كسب كرده است.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از تسنیم، ســازمان كشورهای 
صادركننده نفت خام در گزارش سالیانه 
خود از درآمــد 5۶0 میلیارد دلاری اين 

ســازمان از فروش نفت در سال ٢0٢1 خبر داد كه اين رقم نسبت به سال قبل از آن ۷۷ 
درصد افزايش يافته است.

درآمد 13 عضو اوپك از صادرات نفت در سال پیش از آن 31۷ میلیارد دلار اعلام شده بود.
بر اســاس اين گزارش، ايران نیز از محل فروش نفت در سال ٢0٢1 افزون بر ٢5 میلیارد 
و 313 میلیون دلار درآمد كسب كرده است. درآمد ايران از محل فروش نفت در اين سال 

نسبت به سال قبل از آن سه برابر شده است.
ايران در ســال ٢0٢0 بالغ بر ۷ میلیارد و ۹1٤ میلیــون دلار درآمد از محل صادرات نفت 

كسب كرده بود.
اوپك میزان درآمد نفتی ايران در ســال های ٢01۷ تا ٢01۹ را به ترتیب 5٢.۷٢8 میلیارد 

دلار، ۶0.51۹ میلیارد دلار و 1۹.٤0٢ میلیارد دلار برآورد كرده است

آخرين قيمت گوشت قرمز در بازار
مشــاهدات میدانی از بازار حاكی از آن 
اســت كه قیمت گوشت قرمز نسبت به 

هفته گذشته نوسانی نداشته است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ايسنا براساس مشاهدات میدانی 
از مغازه های سطح شهر قیمت هركیلو 
شقه گوسفندی 155 هزارتومان، قلوه گاه 
گوسفندی 1٤0 هزارتومان، سردست و 
ران  هزارتومان،  گوسفندی 155  گردن 

گوســفندی 180 هزارتومان، راسته و ماهیچه گوســفندی بیش از ٢00 هزارتومان و ران 
گوساله ٢10 هزارتومان است.

قیمت های ذكر شده حدودی بوده و ممكن است در برخی مناطق بیشتر يا كمتر باشد.
افزايش قیمت گوشت قرمز و رسیدن آن به بیش از ٢00 هزارتومان از ماه های گذشته در 
حالیســت كه مديرعامل اتحاديه مركزی دام سبك كشور می گويد با وجود افزايش قیمت 
همه مولفه های تولید قیمت دام زنده نه تنها افزايش معقولی نداشته بلكه از اسفند ماه سال 
گذشــته روند نزولی نیز به خود گرفته اســت و با وجود اينكه عرضه دام زير قیمت واقعی 
اتفاق افتاده و صادرات هم ممنوع اســت، اما گوشــت قرمز همچنان با قیمت های بالا به 
دست مردم می رســد. كه اين موضوع حاكی از عدم وابستگی قیمت گوشت به دام زنده 

در شرايط كنونی است.

نرخ جديد سيمان اعلام شد
بررسی ها حاكی از آن است كه میانگین 
قیمت سیمان در بازار آزاد و بورس كالا 

در روزهای اخیر كاهش يافته است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از خبرآنلاين، بررســی قیمت ها در 
بازار مصالح ساختمانی حاكی از آن است 
كه سیمان تیپ 1 آبیك در حال حاضر 
در بازار 51 هزار تومــان قیمت دارد و 
سیمان تیپ ٢ آبیك نیز در حال حاضر 
در بازار 5۹ هــزار تومان قیمت خورده 

است و سیمان تیپ 5 تهران نیز ۶8 هزار تومان قیمت خورده است.
گفتنی اســت كه قیمت سیمان در بورس كالا در روزهای اخیر كاهش يافته است؛ قیمت 
ســیمان روز چهارشنبه در بورس كالا تا 3۶ هزار تومان كاهش يافت و اين در حالی است 

كه تا يك روز پیش از آن اين محصول در بورس ٤3 هزار تومان عرضه می شد.
قیمت ســیمان در بازار آزاد نیز اين روزها كاهش يافته اســت؛ در روزهای گذشته قیمت 
سیمان در بازار آزاد تا ۹0 هزار تومان بالا رفته بود ولی اين روزها سیمان تیپ ٢ ساوه در 

بازار آزاد در بازه قیمتی ۷0 تا 80 هزار تومان قرار دارد؛
بــا توجــه به عرضه يك میلیون و ٢50 هزار تن ســیمان در بــورس كالا در آخرين روز 
معاملاتی هفته، امیدواری ها نسبت به آينده بازار افزايیش يافت. حال طبق اعلام مديركل 
دفتر صنايع معدنی وزارت صمت، هر هفته حدود يك میلیون و ٤00 هزار تن ســیمان در 

بورس كالا عرضه می شود.
تنش ها در روسيه و اوكراين سيمان را گران می كند؟

به دنبال افزايش قیمت  زغال سنگ، كك نفتی و نفت خام در پس  زمینه درگیری روسیه و 
اوكراين، انتظار می رود قیمت سیمان در بازارهای جهانی ۶ تا 13 افزايش يابد.

دپوی ۲.۵ ميليون تنی اساسی های 
پرهياهو

در حال حاضر سهم نهاده های دامی از 
كالاهای اساســی دپو شده در گمرك و 
بنادر به حدود ٢.5 میلیون تن معادل 58 
درصد می رسد؛ نهاده ها اغلب از كالای 
پرحاشــیه دريافــت كننــده ارز ٤٢00 

بوده اند.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ايسنا، وضعیت موجودی كالاهای 
اساسی شامل هشت قلم از اين حكايت 
دارد كــه ٤.3 میلیون تن كالا در انبارها 

و همچنین شــناورهای رسیده به بنادر وجود دارد؛ اين اقلام شامل گندم، ذرت، جو، سويا، 
برنج، شكر، روغن خام و دانه های روغنی است.

همواره در بین اقلام اساســی وارداتی ســهم نهاده های دامی در حــد بالاتری قرار دارد؛ 
به طوری كه عمدتا بیش از 50 درصد اين واردات را به خود اختصاص می دهد. اين در حالی 
اســت كه در آخرين گزارش تا هفتم تیرماه نیــز از حجم حدود ٤.3 میلیون تنی كالاهای 
موجود در بنادر و شناورها حدود ٢.5 میلیون تن را خوراك دام و طیور شامل ذرت، كنجاله 

سويا و جو تشكیل می دهد.
براساس اين گزارش از حدود سه میلیون تن كالايی كه در انبارها موجود بوده 1.8 میلیون 
تن برای نهاده ها اســت كه شــامل 1.5 میلیون ذرت، 1٤5.٢ هزار تن جو و 150 هزار تن 

سويا است.
در بین شناورهايی كه به بنادر رسیده و كالا را تخلیه كرده و يا هنوز در لنگرگاه قرار دارند 
نیز بايد اشــاره كرد كه ســهم ذرت حدود 500 هزار تن، جو كمتر از ۷0 هزار تن و سويا 

110 هزار تن است.
براين اساس در مجموع از ٢.5 میلیون تن نهاده در گمرك و بنادر،   دو میلیون تن به ذرت، 

جو بیش از  ٢00 هزار تن و كنجاله سويا حدود ٢۶0 هزار تن اختصاص دارد.
اما اقلام مربوط به نهاده های دامی كه از جمله هفت قلم دريافت كننده ارز ٤٢00 بوده اند، 
اغلب مورد چالش قرار داشــته و گاهی آنقدر در گمرك مانده كه فاسد شده اند و يا به هر 

دلیلی به دست تولیدكنندگان نرسیده و انتقاد آنها را به همراه داشته است.

خبر

نگاهی به تاثیرات تورمی 1401 بر بازار سرمایه؛

بورس رو به صعود یا نزول؟
بدون شــك يكی از عواملی در ريزش بازار 
سرمايه در يك ماه گذشته اثر داشته است را 
می توان اثر تورمی دانست كه از ابتدای سال 

جاری گريبان گیر اقتصاد كشور شده است. 
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از خبرآنلاين؛ خروج ســرمايه از بورس زياد 
شد؛ اين را فعالان بازار سرمايه می گويند. آنها 
اعتقاد دارند ابهامات بســیاری در بازار سهام 
اين روزها صدای بســیاری از سرمايه گذاران 
را در آورده و تعدادی از ســهامداران خرد از 

بازار خارج شده اند.
اين در شرايطی اســت كه فضای سیاسی و 
متغیرهای اقتصادی، موجــی از ابهامات در 
ســرمايه گذاری آتی بازار سرمايه ايجاد كرده 
اســت و حتی برخی گزارش ها حاكی از آن 
اســت كه حتی آن گــروه از تحلیگرانی كه 
سال 1٤01 را سال پرواز بورس می دانستند، 
هم اكنون در تصمیم پیری و درگیر كردن پول 

خود در فرآيند سرمايه گذاری مردد هستند.
بررســی روند بازار نشــان می دهــد كه از 
ابتــدای خردادماه تاكنون شــاخص با افت 
٤.5 درصدی مواجه شــده؛ به طوری كه از 
يك میلیون و 58٢ هزار و 1٤3 واحد در روز 
پايانی ارديبهشــت ماه به يك میلیون و 513 

هزار و ۷15 واحد كاهش يافت است.
چرا بازار تحت فشار قرار گرفت؟

همايون دارابی، كارشناس بازار سرمايه درباره 
وضعیت بازار ســرمايه می گويد: مسايلی كه 
انتهای ارديبهشــت ماه پیش آمد، تاثیر منفی 
روی بازار ســرمايه گذاشــت. از يك طرف 
بحــث فاصله گرفتن نــرخ نیمايی و نرخ ارز 
بازار آزاد به وجود آمد كه به زيان شركت های 

صادراتی بود. از طرف ديگر، وعده های دولت 
در مورد صنعت خودرو نیز محقق نشد.

گزارش هــای  همچنیــن  می افزايــد:  وی 
پالايشــگاهی ها با ابهامات بســیاری مواجه 
شــد و كم كم قیمت ها در بــازار جهانی رو 
به كاهش گذاشــت. اين ها باعث شــد كه تا 
حدودی بازار با كمبود مواجه شود و نرخ بهره 

نیز تا حدودی در بازار بین بانكی بالا رفت.
اين كارشــناس بازار سرمايه تصريح می كند: 
در اين شــرايط، ما چاره ای در بازار نمی بینیم 
جز اين كه تن به رونــد اصلاحی بدهد. بايد 
به اين شــرايط البته يك مقداری هم فصل 
مجامع را اضافه كنیم. به هرحال فصل مجامع 
تا حــدودی باعث كاهش تــب و تاب بازار 
می شــود و بازار را كمی آرام می كند. اين ها 
شرايطی اســت كه يك مقدار بازار را تحت 

فشار قرار داده اند.
دارابی درباره شرايط آتی بازار سرمايه عنوان 
می كنــد: ما در تیرماه قــرار داريم و گزارش 
شــركت ها دارد منتشر می شــود. فصل اول 
1٤01 و همچنیــن عملكــرد حسابرســی 
شــده 1٤00 شركت ها مهم اســت و بازار را 
تحت تاثیر قرار می دهد.وی متذكر می شــود: 
البته رونــد بازار جهانی هم مهم اســت؛ به 
طوری كــه در حوزه فلزات و مــواد معدنی 
كاهــش قیمت را در پی داريم. ما بايد ببینیم 
اقتصــاد جهانی به كدام ســمت می رود.اين 
كارشــناس بازار ســرمايه تاكید می كند: من 
فكــر نمی كنم بازار، رمقی برای رشــد قابل 
ملاحظه داشته باشد و همچنان شاخص حول 
و حوش يك میلیــون و ۶00 هزار واحد در 

نوسان خواهد بود.
اين تصميمات بازار سرمايه را به هم 

ريخت
در ايــن میان، فردين آقابزرگی، كارشــناس 
بازار ســرمايه نیز درباره روند بازار ســرمايه 
می گويد: اگر بخواهیم ببینیم چه عواملی در 
ريزش بازار ســرمايه در يك ماه گذشته اثر 
داشته است، بايد دو بخش را در نظر بگیريم. 
يكــی بخش به بخش سیاســی و يكی هم 

متغیرهای كلان اقتصادی مربوط می شود.
وی می افزايــد: در حوزه سیاســی، ابهامات 
برجام و فراز و نشــیب هايی كه وجود داشت، 
دلخوشی ها و امیدواری هايی كه در خصوص 
توافــق به وجود آمد و در عین حال، ابهامات 
پی در پی كه منجر به افزايش نرخ ارز شــد، 

سايه سنگینی روی بازار سرمايه انداخت.
اين كارشناس بازار ســرمايه عنوان می كند: 

امــا مهم ترين اثــر را متغیرهــای اقتصادی 
روی بازار ســرمايه داشــت. از جمله اين كه 
تصمیمات نابه هنجار و غیركارشناســی و نیز 
شــرايطی كه منجر به قطع بــرق صنايع و 
كارخانه ها شد، انگیزه ســرمايه گذاری را در 

حوزه صنايع نیروگاهی كاهش داد.
آقابزرگی در ادامه تصريــح می كند: يكی از 
مهم ترين عواملی كه ســايه اش را از ابتدای 
بازار ســرمايه مشاهده كرديم،  خردادماه در 
نگرانی و هراس مســوولان ناظــر در بازار 
سرمايه به منظور پیشگیری از وقوع حوادثی 
مثل ســال ۹۹ بود؛ به طــوری كه با خنثی 
كردن عطش تقاضا و جلوگیری از نوسانات، 
بازار از خرداد ماه ســركوب شد و نتیجه آن 
را در حــال حاضر داريــم می بینیم كه تعداد 
زيادی از ســرمايه گذاران خرد و اشــخاص 
حقیقــی از بازار خارج می شــوند.وی متذكر 
می شــود: در كل من فكر می كنم تصمیمات 
نابه جای اقتصادی و واكنش های نامناســب 
مقام ناظر نســبت به شكل گیری شاخص به 
ترتیبی كه توجهات جلب شــود، بی اثر نبوده 
است. تا حدودی در اين زمینه همكاری هايی 
نیز با مســوولین تصمیم گیر اقتصادی كشور 
برای خنثــی كردن آثار روانی افزايش قیمت 
كالاهای اساسی صورت گرفته و از ابزاری به 
عنوان قیمت ها و شاخص در بورس استفاده 
می شود.اين كارشــناس بازار سرمايه توضیح 
می دهــد: با وجود اين كه كالاهای اساســی 
افزايش 5 تا 10 برابری داشته، ولی شركت ها 
و بورس هیــچ تاثیری نپذيرفتند. اين خلاف 

سوابق و روند گذشته است.
آقابزرگی با اشاره به روند تورم در سال 1٤01 

می افزايــد: به اعتقاد من با اين روند تورم، به 
سمت و ســويی پیش می رويم كه تا انتهای 
سال ركورد شاخص با وجود همه مديريت ها 
و كنترل هايی كه می شود، شكسته می شود. 
اين اجتناب ناپذير اســت.وی عنوان می كند: 
در اين میان، تعدادی از ســهامداران خرد و 
كســانی كه ديد كوتاه مدت داشــتند، آسیب 
می بینند و بــه دلیل اين كه عجولانه تصمیم 
گرفتند، از بازار خارج شــده و زيان می بینند.

اين كارشناس بازار سرمايه پیش بینی كرد كه 
شاخص حداقل تا ٢ میلیون و ٢00 هزار واحد 
افزايش می يابد و ٤0 تــا 50 درصد بازدهی 

نسبت به ابتدای سال خواهیم داشت.

آقابزرگی: یکی از 
مهم ترین عواملی که سایه اش 
را از ابتدای خردادماه در 
بازار سرمایه مشاهده کردیم، 
نگرانی و هراس مسوولان 
ناظر در بازار سرمایه به منظور 
پیشگیری از وقوع حوادثی 
مثل سال ۹۹ بود؛ به طوری که 
با خنثی کردن عطش تقاضا و 
جلوگیری از نوسانات، بازار از 
خرداد ماه سرکوب شد و نتیجه 
آن را در حال حاضر داریم 
می بینیم که تعداد زیادی از 
سرمایه گذاران خرد و اشخاص 
حقیقی از بازار خارج می شوند

دارابی: مسایلی که 
انتهای اردیبهشت ماه پیش 
آمد، تاثیر منفی روی بازار 
سرمایه گذاشت. از یک طرف 
بحث فاصله گرفتن نرخ نیمایی 
و نرخ ارز بازار آزاد به وجود 
آمد که به زیان شرکت های 
صادراتی بود. از طرف دیگر، 
وعده های دولت در مورد 
صنعت خودرو نیز محقق نشد.
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يك مجتمع آموزشی شيراز در معرض تعطيلی

اولیای دانش آموزان مجتمع آموزشی غیردولتی علوی كه از سال 13۷0 فعالیت خود را در شیراز 
آغاز كرده اســت در تماس با خبرنگار ايرنا، جلوگیری از تعطیلی اين مجتمع را خواســتار شدند؛  
در همین حال مســئولان امــر گفتند كه جای نگرانی درباره محــل تحصیل آتی دانش آموزان 

وجود ندارد. 
يكی از اولیای دانش آموزان اين مجتمع آموزشی در گفت و گو با ايرنا گفت:  شنیديم كه مجتمع 
آموزشــی غیردولتی علوی به عنوان يكی از نخستین مراكزی از اين دست در شیراز، پس از سه 
دهه فعالیت و در حالی كه افزون بر يك هزار و پانصد دانش آموز دختر و پسر از پیش دبستانی 

تا متوسطه در هشت مدرسه اين مجتمع در حال تحصیل داشته، در حال تعطیلی است.
سعید فانی كه برای گرفتن مدارك تحصیلی فرزندش به اين مجتمع آموزشی مراجعه كرده بود، 
گفت:  به دنبال مشــكلات اداری و حقوقی زمینی كه اين مجتمع آموزشــی در آن ساخته شده 
اســت، شنیده ايم كه حكم تخلیه اين مجتمع در منطقه موسوم به تپه تلويزيون در نزديكی بلوار 

جمهوری اسلامی صادر شده است.
وی با بیان اينكه زمین اين مجتمع در مالكیت ســازمان جهاد كشــاورزی اســتان و با كاربری 
آموزشــی است، ادامه داد:  به دنبال مشكلات و فرازونشــیب های بسیار فراروی اين مجتمع، به 
ما اعلام شــد كه مقاطع متوســطه اول و دوم اين آموزشگاه منحل شده است و  از اين رو، برای 

گرفتن مدارك دخترم به اين مدرسه مراجعه كردم. 
يكــی ديگر از اولیای دانش آموزان مجتمع آموزشــی علوی نیز گفت:  اين مجتمع در دو بخش 
در تپه تلويزيون و خیابان نارون فعال بوده اســت كه اكنون بخش تپه تلويزيون تعطیل شــده و 
اطلاعی در دســت نیست كه آيا واحدهای آموزشــی واقع در خیابان نارون نیز تعطیل می شوند 

يا خیر. 
وی كه خواست نامش اشــاره نشود،  اظهار داشت:  با توجه به تحصیل يك هزار و پانصد دانش 
آموز در هشــت مدرســه اين مجتمع آموزشی،  به نظر می رســد تعطیلی اين مجتمع به فرايند 
آموزش اين دانش آموزان آســیب وارد كند و قطعا تعداد زيــادی از كاركنان اين مجتمع نیز از 

كار بیكار می شوند. 
وی كه پدر يكی از دانش آموزان مجتمع علوی است، همچنین گفت:  در منطقه بلوار جمهوری 
با كمبود فضای آموزشــی روبرو هستیم و در صورت تعطیلی كامل اين مجتمع، شرايط دشواری 
فراروی خانواده ها و همچنین مســئولان اداره آموزش و پرورش ناحیه ٢ شــیراز خواهد بود كه 

اين تعداد دانش آموز را در ساير مدارس پذيرش كنند. 
محمد ابراهیم واعظی مدير مجتمع آموزشــی علوی نیز در اين باره به خبرنگار ما گفت:  مشكل 
اصلی فراروی فعالیت اين مجتمع، عدم تعیین تكلیف موســس از طرف آموزش و پرورش است، 

چرا كه مشكل فضا با حكم موقت ديوان عدالت اداری فعلا رفع شده است. 
پاسخ مقام مسئول در آموزش و پرورش

مدير آموزش و پرورش ناحیه دو شیراز در پاسخ به سوالی درباره سرنوشت مجتمع آموزشی علوی 
به خبرنگار ايرنا گفت: تاكنون هیچ گونه تقاضايی مبنی بر توقف يا تعطیلی از طرف مؤسس اين 

مدرسه به آموزش و پرورش اعلام نشده است.
بهروز پرنیان افزود:  اگر از طرف مؤســس تقاضايی برای توقف يا تعطیلی اعلام شود اين تقاضا 

در شورای نظارت بررسی و بر اساس ضوابط و مقررات تصمیم گیری می شود.
وی گفت: برای حل اين مشــكلات قانون وجود دارد و مدرسه مطابق قوانین و مقررات آموزش 
و پرورش اداره می شــود. اگر مشكلی ايجاد شــد آموزش و پرورش متولی می شود و برای حل 

اين مشكل ورود می كند. 
پرنیان اضافه كرد: ســاختمانی كه در حال حاضر تعطیل شده، خارج از مدرسه علوی است و روز 
دوشــنبه ششم تیرماه 1٤01 كه با اجاره دهنده جلســه ای برگزار شده، وی گفت كه ساختمان 

ديگری را اجاره خواهد كرد و مدرسه را برقرار می كند.
مدير آموزش و پرورش ناحیه دو شــیراز با اعتقاد بــه اينكه اولويت اداره كل آموزش و پرورش 
فارس دانش آموزان  هســتند، گفت: اولیا دانش آموزان نگران وضعیت فرزندان خود نباشند چراكه 
آمــوزش و پرورش اجازه نمی دهد حتی يك دانش آموز آســیب ببینــد و به گونه ای برنامه ريزی 

می كند كه مشكلی برای دانش آموزان پیش نیايد.

سالمندان »مجهول الهويه«؛ معضل بهزيستی

رئیس انجمن سالمندان ايران با بیان اينكه سالمندان مجهول الهويه يكی از معضلات بهزيستی 
است، گفت: در كشور 15 هزار سالمند در مركز نگهداری شبانه نگهداری می شوند كه از مجموع 

آنها 10 تا ٢0 درصد مجهول الهويه هستند.
به گزارش ايســنا، احمد دلبری با بیان اينكه مشــكلات سالمندان 5 تا ۶ برابر مشكلات جوانان 
است و حاكمیت در كنار توجه به  جوانی جمعیت بايد به اين موضوع هم توجه كند، اظهار كرد: 
ســالمندی نیاز به زيرســاخت ها و آمادگی دارد و با توجه به زنانه شدن جمعیت سالمندی و نیز 

آسیب پذير بودن زنان، ضرورت توجه به اين مهم وجود دارد.
وی ادامه داد: در حال حاضر 80 درصد ســالمندان بیمه تكمیلی ندارند و بر اساس تحقیقات ۷1 
درصد زنان ســالمند تنها، منبع درآمدی ندارند و سازمان های حمايتی بايد در مورد اين موضوع 

تدبیری بیانديشند.
دلبری بااشــاره به لزوم حمايت های بیمه ای از سالمندان، گفت: متولیان امر بايد به اين موضوع 
در برنامه ها و قوانین بالادستی توجه بیشتری كنند چرا كه بر اساس برنامه های سوم، چهارم و 
پنجم توسعه، در هر برنامه می بايست ٢5 درصد سالمندان واجد شرايط تحت حمايت قرار گیرند.

رئیــس انجمن ســالمندان ايران كه در برنامه ای راديويی صحبت می كــرد، با تاكید بر افزايش 
جمعیــت ســالمندان عنوان كرد: در 10 تا 15 ســال آينده خانواده و فرزنــدی برای مراقبت از 
ســالمندان نخواهیم داشت و متاســفانه ســاختار مورد نیاز اين درصد از جمعیت سالمندان در 
ســازمان ها وجود ندارد و به عنوان مثال متخصص حوزه ســالمندی و بیمارستان سالمندان در 

كشور وجود ندارد.
وی رها شدگی ســالمندان را ديده ای »زشــت« عنوان كرد و افزود: متاسفانه برخی خانواده ها 
ســالمندان خود را كنار خیابان رها می كنند كه اين رها شــدگی در حقیقت آزار سالمندان و سوء 

رفتار سالمندی است.
دلبری در خاتمه اين را هم گفت كه موضوع ســالخوردگی جمعیت در ايران به عنوان پديده ای 
نوظهــور رنگ و بوی تــازه دارد و علیرغم به صدا درآمدن زنگ خطر ســالمندی هنوز برخی 

مسئولین متوجه اين مساله نشده اند.

خبر

از تحقیق و تفحص استقبال کرده و فرش قرمز پهن می کنیم
مدير عامل سازمان تامین اجتماعی به سوالاتی 
پیرامون تحقیق و تفحص از شســتا پاســخ داد 
و گفــت: در همین چندماه گذشــته پرونده های 
متعددی شــايد بالغ بر 50 تا ۶0 پرونده حقوقی 
و قضايی كه ســالیان ســال پیگیری نشده بود 
را به جريان انداختیم كــه عدد و رقم ها، عدد و 
رقم های بالايی اســت و وسعت برخی تخلفات 

گسترده است.
به گزارش ايســنا، میرهاشم موسوی در حاشیه 
نشســت امضای تفاهــم نامه ســازمان تامین 
اجتماعی با معاونت فرهنگی و دانشجويی وزارت 
بهداشت كه در ســازمان تامین اجتماعی برگزار 
شــد درباره تحقیق و تفحص مجلس شــورای 
اسلامی از شســتا گفت: احساس می كنم امروز 
مهمترين وظیفه ما در حوزه های اقتصادی علاوه 
بر افزايــش ارزش دارايی هــا از طريق افزايش 
نرخ بازدهــی دارايی ها بايد در تولید و توســعه 

سرمايه گذاری ها متمركز شود.
وی افزود: علاوه بر آن كوتاه كردن دســت های 
ناپاك، جريانات، گروه هــا، باندها و هرآنچه كه 
بــه عنوان تعــرض به اين امــوال و حق الناس 
مطرح اســت برای ما در اولويت است؛ فلذا هر 
نهاد نظارتی از جمله مجلس شــورای اسلامی 
كه بخواهنــد در اين زمینه به شــكل جدی و 
واقعی وارد شــده و به سازمان كمك كنند قطعا 
ما نه تنها اســتقبال می كنیــم بلكه فرش قرمز 
هم برايشــان پهن می كنیــم و اين را كمك به 

خودمان می دانیم.
مديرعامل سازمان تامین اجتماعی با بیان اينكه 
تحقیــق و تفحص از شســتا را كمك به تحقق 
ماموريت و سالم ســازی محیــط در بخش های 
اقتصادی قلمداد می كنیم اظهار كرد: نمايندگان 
مجلــس حتی قبل از طرح اين مســئله، با بنده 
صحبــت كرده بودند و بنده گفتم ما صد در صد 
موافق هســتیم. البته می گفتند طرح مربوط به 
دولت قبلی بود اما بنده اســتقبال كردم  و گفتم 
حتی برای وضعیت كنونی و تا به امروز هم اين 

كار را بكنید كه بسیار به ما كمك می كند.
وی در پاسخ به پرسش ايسنا مبنی بر اينكه همه 

محورهای تحقیق و تفحص، اقتصادی نبود و به 
نظر می رســید بیشتر تحقیق و تفحص از تامین 
اجتماعی است تا شســتا؟ گفت: برای ما فرقی 
نمی كند، شســتا و تامین اجتماعی هر دو با هم 
يكی هســتند. ما شــركت های غیرشستايی هم 
داريم كه زيرمجموعه تامین اجتماعی هســتند. 
فرض كنید شــركت خانه ســازی، شركت نفت 
لاوان و بخش های مختلف. همچنین ما فعالیت 
اقتصادی در درمان داريم، خريد راهبردی خدمات 
سلامت می كنیم و بیشترين حجم خروجی منابع 
ما در بخش خدمات راهبردی اســت كه اســناد 
دارد رســیدگی می شــود. با بخش خصوصی و 

دولتی طرف قرارداد هستیم و اساسا ما يك نهاد 
اجتماعی -اقتصادی محسوب می شويم.

مديرعامل ســازمان تامیــن اجتماعی ادامه داد: 
درست اســت در بخش اجتماعی خدمات تولید 
می كنیــم، در بخش بیمه ای بالــغ بر 300 هزار 
میلیــارد تومان گــردش مالی در ســال جاری 
خواهیم داشت و آيا در اين فضا و در تعاملات با 
كارفرمايان، بیمه شدگان و ذينفعان ممكن است 
خطايی صورت نمی گیرد؟ حتما ممكن است اين 
خطا باشــد و حتما بايد به اين سمت برويم كه 
از اين فرصت ها اســتفاده كنیــم و اگر خللی در 
بخش های مختلف داريم را بتوانیم با كمك اين 

عزيزان شناسايی كنیم.
موسوی با بیان اينكه بايد فرايندها را احصا كنیم 
و اگر لازم است ريل گذاری جديدی انجام دهیم 
اظهار كرد: اين فرصت فراهم شــده و تحقیق و 
تفحص و نظارت ابزارهايی هســتند كه شرايط 
ســازمانی را به نقطه مطلوب می رسانند. بعضی 
متاســفانه از اين چیزها می خواهند نگاه سلبی را 
دنبال كننــد و مواضع خوبی ندارند، اما ما از روز 
اول اين را فرصت می دانســتیم و وقتی ديديم 
زمزمه هايی از گذشته بر اين موضوع بوده اصرار 
داريم در كشف و بررسی ها به ما كمك كنند و 

بنده واقعا خوشحال شدم.
وی در پاســخ به پرسش ديگر ايســنا مبنی بر 
آنكه آيا پرونده قضايی مفتوح فســاد از گذشته 
داريــد؟ اظهار كرد: در همین چند ماه گذشــته 
پرونده های متعددی شــايد بالغ بــر 50 تا ۶0 
پرونــده حقوقی و قضايی كه ســالیان ســال 
پیگیری نشــده بود را به جريــان انداختیم كه 
عــدد و رقم ها، عدد و رقم های بالايی اســت و 
وسعت برخی تخلفات گســترده است. هركدام 
كه به نتیجه برســند اطلاع رسانی می كنیم. يك 
مقدار احتیاط می كنیــم زيرا نمی خواهیم حقوق 
افراد حتی متخلفــان را قبل از اينكه به قطعیت 
برسد مورد تعرض قرار دهیم، ولی خب متاسفانه 
اتفاقات بدی افتــاده و پرونده هايی داريم كه از 
ســال ٢011 و ٢010 پیگیری نشده و ارقام بر 

زمین مانده و تخلفاتی بسیار بالا هستند.

زیبایی های خطرناک !
تغییر ســريع ظاهــر فرد از طريــق جراحی 
پلاســتیك امكان پذير است. اما مهم است 
كه از پشــت بینی هــای زيبــا و گونه های 
تراشیده شــده به واقعیت جراحی زيبايی نگاه 
كنیم: اين كه مانند همه جراحی ها، می تواند 
خطرناك باشد، چه به دلیل ماهیت خود عمل 

يا به دلیل عوارض جدی.
در اين گزارش با دو جراح پلاستیك صحبت 
شده است تا مشخص شود كدام روش های 
جراحی پلاســتیك خطرناك ترين هستند و 
كدام عوارض خطرنــاك می تواند در نتیجه 

هر جراحی رخ دهد.
ليفت باسن برزيلی روشی محبوب اما 

خطرناک است
به گفته دكتر »استیون آيپ«جراح پلاستیك، 
بســیاری از مردم برای لیفت باســن برزيلی 
صف می كشــند تا از طريق روشی كه ناحیه 
باســن را با تزريق چربی بزرگ می كند، به 

آرزوهايشان برسند.
وی با بیان اينكه اســتفاده از ســیلیكون به 
عنوان پركننده خطرناك اســت، گفت: اغلب 
ايــن چربی از نواحی ديگر بــدن گرفته می 
شــود، اما گاهی اوقات اگــر فرد خیلی لاغر 
باشد، افراد به فیلر يا ايمپلنت روی می آورند. 
دكتر آيپ افزود: بعلاوه، اين روش خطرناك 
شده اســت زيرا پركننده های تقلبی در بازار 
بیداد می كنند و بســیاری از پزشــكان فاقد 

صلاحیت تزريقــات غیرقانونــی انجام می 
دهند.چه از چربی يا پركننده اســتفاده كنید، 
يكی از عوامــل اصلی خطر اين روش انجام 

تزريق است،
وی افزود: رگ هــای خونی بزرگی در عمق 
ماهیچه های ناحیه باســن وجــود دارد و در 
صورت تزريق و تلاش بــرای بزرگ كردن 
اين ناحیه، اغلب اوقات تزريق می تواند بیش 

از حد عمیق شود و رگ ها را خراب كند.
نتیجه می توانــد ورود چربی يا پركننده ها به 
جريان خون و ســپس سیستم گردش خون 
باشــد كه به طور بالقوه باعث آمبولی كشنده 

ريه می شود.
جراحی شکم به آن سادگی كه به نظر می 

رسد نيست
ممكن اســت به نظر آسان به نظر برسد كه 
كمی چربی اضافی شــكم را از بین ببريد تا 
نیمرخ شــكم شــما صاف به نظر برسد، اما 
دكتر آيپ گفت كه عمل جراحی شكم كه به 
نام »ابدومینوپلاســتی« نیز شناخته می شود، 

می تواند باعث ايجاد لخته های خون شود.
وی گفت: »با اين روش، شما عضلات شكم 
را كه می توانند از قســمت میانی بدن شما 
حمايت كنند به هم می چســبانید. بهبودی 
اين جراحی می تواند خطرناك باشد، زيرا شما 
مجبور هســتید كمی خم و بی حركت بمانید. 
همچنین لخته های خون می توانند وارد ريه 

های شما شوند.
وی گفت: اين خطر برای بیمارانی كه ســن 
بالاتری دارند، هورمــون مصرف می كنند، 
سابقه سرطان دارند، جراحی های قبلی انجام 
داده اند يــا كمی اضافه وزن دارند، بیشــتر 

است.
ليپوساكشن با حجم زياد می تواند بيمار را 

در شوک واقعی قرار دهد
اگر به دنبال خلاص شــدن از شــر بسیاری 
از چربی ها به يكباره هستید، لیپوساكشن با 
حجم زياد می تواند يك راه حل به نظر برسد 
– امــا اين كار خطرات خــاص خود را دارد.

دكتر آيپ گفت: ايــن روش می تواند باعث 
جابجايی مايع در بدن شــود كه به نوبه خود 
می تواند باعث كم آبی بدن و احتمالًا شوك 

هیپوولمیك شود.
شــوك هیپوولمیك معمولًا به كاهش شديد 
حجم خون اشــاره دارد كه منجر به عوارض 
بیشــتر در سلامت فرد می شــود.قلب نمی 
تواند خــون را به اطراف بدن پمپاژ كند مگر 
اينكه حجــم خاصی از خون وجود داشــته 
باشــد. حجم خون میزان كل خون در بدن 
را توصیف می كنــد. اگر حجم خون فرد به 
میــزان قابل توجهی كاهش يابد، فرد ممكن 

است دچار شوك هیپوولمیك شود.
دكتر آيپ گفت: بســته به نحوه انجام روش 
لیپوساكشــن، احتمال از دســت دادن خون 

نیز وجود دارد. زمانیكه لیپوساكشــن با ساير 
روش ها مانند لیفت صورت يا شــكم تركیب 
می شود، به دلیل مدت زمانی كه بیمار تحت 

آن قرار می گیرد، خطرناك است.
تزريق سيليکون مايع به صورت خطرناک 

است
به گفته دكتــر »ديويد شــافر«، يك جراح 
جراحان  نیويــورك،  در شــهر  پلاســتیك 
غیرپلاســتیك و افراد غیرآموزش ديده اغلب 
ايــن روش خطرناك را انجام می دهند كه به 
ضرر بیمار اســت.وی گفت: نتايج اين تزريق 
می تواند منجر به تغییر شــكل مادام العمر و 
نیاز به جراحی برای برداشتن سیلیكون مايع 
شود. سیلیكون مايع می تواند باعث واكنش 

جسم خارجی، توده ها و عفونت شود.
از پركننده های پوســتی ايمن مانند اســید 
 )Juvederm ،هیالورونیك )بــه عنوان مثال
يــا هیدروكســی لاپاتیــت كلســیم )مانند 

Radiesse( استفاده كنید.
حتی روش های به ظاهر ايمن نيز می 

توانند عوارض خطرناكی ايجاد كنند
دكتر شــفر گفت، اگرچه ممكن اســت پس 
از جراحی پلاســتیك، مشــكلات رايج پس 
از عمــل مانند تورم يا كبــودی قابل انتظار 
باشد، اما بسته به روش انجام شده، برخی از 
عوارض جدی خطرناكی وجود دارد كه وقتی 

همه چیز به هم می ريزد، ايجاد می شود.

برخی افراد مستعد لخته شدن خون 
هستند

به گفته شفر، لخته های خون در بیمارانی كه 
تحت هورمون درمانی هستند و بیش از شش 
ساعت تحت عمل جراحی قرار می گیرند، ويا 
استعداد ژنتیكی برای لخته شدن دارند، بیشتر 
اتفاق می افتد. قبل از جراحی، ســابقه فردی 

و خانوادگی خود را به پزشك اطلاع دهید.
آمبولی چربی يکی ديگر از عوارض 
احتمالی است كه می تواند زندگی را 

تهديد كند
هنگامی كه چربی وارد جريان خون می شود 
و سپس به قلب و ريه ها می رسد، به عنوان 
آمبولی چربی شــناخته می شود و می تواند 
يك عارضه كشنده جراحی پلاستیك باشد. 
دكتر شــفر گفت: اين موضوع در طول لیفت 
باســن برزيلی، به ويژه زمانی كه توسط يك 
جراح مجرب انجام نمی شــود و از پروتكل 

مناسب پیروی نمی كند، شايع تر است.
انتخاب شيوه زندگی به ظاهر بی ضرر می 

تواند منجر به عفونت بعد از عمل شود
دكتر شــفر گفت: فكر نكنید كه اضافه وزن 
داشــتن يا ســیگاری بودن می تواند پس از 
جراحی پلاســتیك عوارض ايجــاد كند، اما 
اين عوامل و همچنین داشتن سابقه عفونت، 
تغذيه نامناسب و بهداشت نامناسب می تواند 

منجر به بروز عفونت جدی شود.

معاون پردازش و دفع سازمان مديريت پسماند شهرداری تهران گفت: از نظر سرانه 
تولید پســماند، نزديك به میانگین جهانی هستیم. سرانه تولید زباله برای هر نفر در 
شــهر تهران ۷٤5 گرم اســت. البته در مناطق شمالی تا 15 گرم بالاتر و در مناطق 
جنوبی تا 15 گرم پايین تر اســت. اين اعداد در حالی است كه متوسط تولید زباله در 

جهان حدود ۷50 گرم است.
به گزارش ايسنا، حسین حیدريان در پاسخ به اينكه آيا مافیای زباله گردی وجود دارد 
يــا خیر اظهار كرد: ترجیح می دهم اصطلاح »شــبكه پنهان« را برای اين موضوع 
به كار ببرم، چرا كه اصطلاح »مافیای زباله«، بزرگ كردن مســئله است. با شبكه 
پنهانی روبه رو هســتیم كه می تواند كاركرد بالايی داشــته باشد. حتی می تواند به 

مديريت شهری خدشه وارد كرده و ضررهای زيست محیطی بسیاری برای سلامتی مردم به همراه داشته باشد. 
حیدريان از واگذاری كامل مسئولیت بازيافت پسماند به سازمان مديريت پسماند شهرداری خبر داد و در اين باره اظهار كرد: 
در گذشــته، بین سازمان مديريت پسماند به عنوان سیاست گذار و شهرداری های مناطق به عنوان مجری فاصله نسبتاً زيادی 
در موضوع بازيافت وجود داشــت. ما سیاســت گذاری می كرديم اما مجريان آن را به درستی اجرا نمی كردند. تصمیم گرفتیم 
اين خلأ را پر كنیم. براســاس نتايج طرح »جامع مديريت پسماند كلانشهر تهران«، اين فاصله پرشده و مديريت اجرايی اين 

موضوع به سازمان مديريت پسماند واگذار شده است. 

ســخنگوی آموزش و پرورش گفت: آيین نامه رتبه بندی معلمان در مســیر ابلاغ قرار 
گرفت.به گزارش خبرنگار گروه جامعه ايرنا، صادق ستاری فرد با انتشار پیامی در صفحه 
كاربری تويیتر خود نوشت: ديروز آخرين نشست بررسی آيین نامه رتبه بندی با حضور وزير 
و برخی از اعضــای محترم هیات دولت برای رفع ابهامات و اتخاذ تدابیر اجرايی برگزار 
شد و آيین نامه در مسیر ابلاغ قرار گرفت.وی افزود: وزارت خانه و سازمان برنامه وبودجه 
همراهی لازم وآمادگی كامل برای اجرای نظام  رتبه بندی را دارند.به گزارش ايرنا، آيین 
نامه رتبه بندی كه مطالبه چندين ســاله معلمان است،  وزارت آموزش و پرورش بررسی 
و رفع ايرادات لوايح اين طرح را در چند ماه گذشــته برای همه معلمان رسمی و پیمانی 
به كار گرفت.اين طرح ويژه معلمان رســمی و پیمانی است. آن دسته از معلمانی كه 30 

سال سابقه خدمت به بالا تا 35 سال دارند نیز از امتیاز بیشتری نسبت به ساير مشمولان برخوردارند. در مجموع هر معلم رسمی و 
پیمانی با بیش از ٢ ســال ســابقه كار می تواند از مزايای طرح رتبه بندی برخوردار شود.بر اساس نظام رتبه بندی، سنجش صلاحیت 
معلمان طبق شايستگی های عمومی، تخصصی و حرفه ای انجام می شود.شايستگی های عمومی شامل شرايط عمومی استخدام بر 
اساس مقررات استخدامی مورد عمل، شايســتگی های تخصصی شامل رشته، مدرك تحصیلی، دانش موضوعی مرتبط با محتوای 
تخصصی دروس آموزشــی و امور تربیتی، روش ها و فنون تدريس و هدايت و نظارت آن و شايســتگی های حرفه ای شامل اخلاق 
حرفه ای، توانايی ها و مهارت های آموزشی، پرورشی و پژوهشی )كاربردی و مساله محور( بر اساس آزمون های الكترونیكی می شود.

دریاچه شیرابه 1۸ هزار هکتاری در جنوب تهران کاملا خشک شد آیین نامه رتبه بندی معلمان در مسیر ابلاغ قرار گرفت
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عکسِ عکاس آماتور  برگزيده جهانی شد
يك عــكاس آماتور موفق شــد جايزه 
اصلی رقابت عكاسی حیات وحش شهری 

»پیك فر« را به خود اختصاص دهد.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از گاردين، »اندرو اينتريســانو« 
كه يــك عــكاس آماتور اســت و در 
حوزه ديجیتــال ماركتینگ فعالیت دارد، 
موفق شــد با ثبت تصويری از دو گرگ 
صحرايی امريكای شــمالی جايزه اصلی 

جوايز عكاسی حیات وحش شهری »پیك فر« را دريافت كند.
او اين عكس را كه »شــب قرار«  نام دارد، در يكی از خیابان های تاريك واقع در »اونتاريو« 

به ثبت رسانده است.
»آســتین مونترو«  نیز برای ثبت عكســی به نام »زندگی فراتر از فاضلاب«  به عنوان برنده 
بخش »زندگی شــبانه« اين رقابت عكاسی معرفی شد. او در توضیح درباره ثبت اين عكس 
می گويد به دلیل همه گیری ويروس كرونا مجبور شــده اســت دو سال را در شهر كوچكی 
زندگی كند و در اين مدت با شاهد حضور گونه های مختلف حیوانات از بخش های گوناگون 

شهر بوده است.

جشنواره فيلم لندن با يك داستان كودكانه 
افتتاح شد

شصت و ششمین دوره از جشنواره فیلم 
لندن با نمايــش اقتباس موزيكال كتاب 
»ماتیلدا« نوشــته »رولــد دال« افتتاح 

می شود.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقــل از گاردين، دوره آتی از جشــنواره 
فیلم لندن با نمايش فیلم ماتیلدا ساخته 
با  بريتانیايی،  وارتشوس، كارگردان  متیو 
بازی اما تامپســون، لاشانا لینچ و آلیشا 

ويــر در روز 5 اكتبر )13 مهر 1٤01( يعنی دو ماه قبل از اكران سراســری اين فیلم، آغاز به 
كار خواهد كرد.

رولد دال، نويسنده انگلیســی، كتاب پرفروش ماتلیدا را در سال 1۹88 برای كودكان منتشر 
كرد. داســتان اين كتاب درباره يك دختر جوان باهوش و عاشــق كتاب خواندن است كه از 
پدرومــادر و مدير بی رحم مدرســه اش دل خونی دارد و از قــدرت جادويی خود برای انتقام 

گرفتن استفاده می كند.
رولد دال نويسنده، فیلمنامه نويس و شاعر معروف انگلیسی بود كه به عنوان يكی از معروفترين 
نويســندگان كتاب كودك تاكنون بیش از ٢50 میلیون نسخه از آثار وی در سراسر جهان به 
فروش رسیده است. دال در سال 1۹1۶ میلادی از يك زوج ثروتمند و مهاجر نروژی در ولز 

متولد شد و بیشتر عمرش را در انگلیس گذراند تا اين كه در سال 1۹۹0 درگذشت.
جشنواره فیلم لندن بزرگترين رويداد سینمايی در انگلیس است كه هر ساله در نیمه دوم ماه 
اكتبر با نظارت بنیاد فیلم بريتانیا )BFI( برگزار می شود. در اين جشنواره معتبر سینمايی كه از 
سال 1۹5۷ راه اندازی شد هر ساله بیش از 300 فیلم بلند، مستند و كوتاه از حدود 50 كشور 
جهان به نمايش گذاشــته می شود. اين جشنواره سال گذشته با نمايش وسترن هرچه سخت 

تر زمین می خورند )The Harder They Fall( ادريس البا افتتاح شد.
شــصت و ششمین دوره از جشــنواره فیلم لندن از پنجم تا شــانزدهم اكتبر )13 تا ٢٤ مهر 

1٤01( برگزار خواهد شد.

اثر هنرمند ايرانی صنايع دستی مهر اصالت 
يونسکو دريافت كرد
میــراث  كل  اداره  سرپرســت 
فرهنگی،گردشــگری و صنايع دســتی 
مازنــدران از اعطای نشــان بین المللی 
مهــر اصالــت يونســكو به يكــی از 
هنرمنــدان صنايع دســتی اين اســتان 
خبر داد و گفت: بــا اعطای مهر اصالت 
يونســكو به اثر هنرمند لاك تراش اهل 
مازندرانی  هنرمنــدان  تعداد  میاندورود، 

دارای مهر اصالت به 13 نفر رسید.
 به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ايرنا، مهدی ايزدی اظهار كرد: جلســه شورای 
جهانی صنايع دســتی برای داوری آثار صنايع دستی هنرمندان كشورهای مختلف به منظور 
اعطای مهر اصالت يونســكو ماه گذشــته در ازبكستان برگزار شد و از بین آثار فرستاده شده 
هنرمندان ايرانی عرصه صنايع دســتی، يك اثر از  مازندران نیز شايســته دريافت اين نشان 
معتبر بین المللی شناخته شد.وی افزود: داوران شورای جهانی صنايع دستی، اثر »تنباكوچوله« 
ساخته سیدرضا موسوی راد هنرمند جوان و برجسته اهل میاندورود در رشته لاك تراشی را به 

عنوان يكی از آثار شايسته دريافت نشان مهر اصالت يونسكو معرفی كردند.
سرپرست اداره كل میراث فرهنگی، گردشگری و صنايع دستی مازندران خاطرنشان كرد: ٤8 
اثر از ايران برای داوری در شورای جهانی صنايع دستی معرفی شدند كه 38 اثر  ساخته 3۶ 

هنرمند از 1٢ استان در اين داوری موفق به دريافت مهر اصالت شدند.
به گفته ايزدی نشــان بین المللی مهر اصالت يونســكو يكی از مهم ترين رويدادهای مربوط 
به صنايع دســتی در دنیا اســت كه هر دو سال يك بار برگزار شده و برترين ها در رشته های 
مختلف صنايع دستی معرفی می شوند.وی افزود: اصالت، هويت، كیفیت و قابلیت تولید انبوه 
با قیمت تمام شــده مناســب، از جمله معیارهای انتخاب  آثار برای اعطای مهر اصالت است. 
ســنجش محصولات با اين معیارها تلاشــی است تا ارتباط صنايع دســتی ملل با بازارهای 
جهانی را تسهیل كند.اين مسئول اظهار كرد: پیش از اين 1٢ هنرمند صنايع دستی مازندران 
موفق به دريافت مهر اصالت يونســكو شده بودند و اكنون تعداد هنرمندان دارای مهر اصالت 

صنايع دستی مازندران به 13 نفر رسید.

پيگيری مسائل و خواسته های هنرمندان 
پيشکسوت هستم

وزير فرهنگ و ارشــاد اسلامی كه بعد از 
ظهر پنجشنبه از برج آزادی تهران بازديد 
و با پیشكســوتان عرصه هنر ديدار تازه 
كرد، ســاعاتی بعد از آن در پیامی اعلام 
پیگیری مســائل و خواســته های  كرد؛ 
هنرمندان پیشكســوت هستم.به گزارش 
روزنامه »صبح امروز« و به نقل از فارس 
محمدمهدی اســماعیلی كه با همراهی 
مجیــد زين العابدين، مديــر عامل بنیاد 

رودكی و برخی ديگر از مديران و مســئولان وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی به برج آزادی 
رفته بود، از بخش های مختلف نماد قديمی شهر تهران بازديد كرد و چند ساعت بعد روايتی از 
اين برنامه فرهنگی را در تويیتر بازتاب داد.وزير فرهنگ در صفحه رسمی و شخصی خود در 
شــبكه اجتماعی خود در تويیتر نوشت:»امروز ]پنجشنبه[ در بازديد از برج آزادی به بازتعريف 
تكالیف مديريت اين مجموعه در روايت تاريخ معاصر انقلاب اســلامی تاكید كردم.در حاشیه 
اين بازديد و در ديدار با پیشكســوتان هنر از رفع برخی مشكلات مطرح شده ايشان در ديدار 

رمضانی هنرمندان با رئیس جمهوری با پیگیری شخص ايشان خبر دادم.«

خبر

»جوکر« از معلولان عذرخواهی کرد

پیش ثبت نام اربعین آغاز شد

ســازندگان برنامه »جوكر« ضمن عذرخواهی 
از جامعــه معلــولان از اصلاح نســخه نهايی 
و بارگــذاری مجدد قســمت آخــر در پلتفرم 

پخش كننده خبر داد.
 به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از ايلنا، روابط عمومی جوكر، با انتشــار مطلبی 
و بــا ارائه توضیحاتی درباره قســمت اخیر كه 
صحنــه ای از آن منجــر به اعتــراض جامعه 
معلولان شــده بود، از آن ها و هــر فردی كه 
با تماشــای اين صحنه ها مكدر شــده اســت، 

عذرخواهی كرد. 
در متن اين مطلب آمده است: »مخاطبین عزيز 

و گرامی جوكر! 
 در يكی از موقعیت های قســمت چهارمِ فینال، 
دو نفــر از بازيگران جوكر بــه صورت بداهه و 
درلحظه، تصمیم گرفتند تیپی متضاد با عنوان و 

نقشی كه به آن ها محول شده بود اجرا كنند تا 
از اين تضاد و تناقض، موقعیتی برای خنداندن 
شركت كننده ها و مخاطب ايجاد شود كه همگی 
می دانیــم تناقض، تضاد و اغراق از ابزار كمدی 

است. 
واضح است كه در آن موقعیت، حضار و انبوهی 
از مخاطبان به تضاد خلق شده خنديدند؛ نوازنده 
پیانويی به نام بتهوون كه از قضا ابزار )دســت( 

برای نواختن پیانو ندارد. 
 نه ايشان و نه هیچ كدام از همراهان و سازندگان 
با تصور توهین به معلولان عزيز با اين شــكل 
از دســت، فكر هــم نكردنــد، همان طور كه 
تعــداد انبوهی از مخاطبین هــم اين تصور را 
نداشــتند، اما به احترام تذكر و توصیه تعدادی 
از كارشناســان حوزه معلولان، بلافاصله نسخه 

خروجی مورد بررسی و بازبینی قرار گرفت. 

تعــدادی از كارشناســان حــوزه معلولیــن با 
توهین آمیز بودن اين موقعیت كمدی نســبت 
به معلــولان، قاطعانه مخالف بودند اما تعدادی 
ديگر از كارشناسان اين حوزه، معتقد بودند اين 
صحنه كمدی، می تواند تأثیر روانی منفی روی 

معلولان با اين شرايط فیزيكی داشته باشد. 
در اين شــش مــاه كه با جوكر همراه شــما 
افتخار می كنیم كه معلولان عزيز  هســتیم، 
هــم مخاطب جوكر بوده اند و در اين مدت به 
جوكر، محبت و لطف داشــته اند و خوشحالیم 
كــه توانســته ايم لبخند روی لب هايشــان 
بیاوريــم. به قدری اين افتخار و خوشــحالی 
برای ما ارزشمند اســت كه اگر اين لحظه و 
موقعیت كمدی و طنز بخواهد ســهواً باعث 
رنجیــدن يك معلــول هم بشــود، برای ما 

مطلوب نیست.«

پیش ثبت نــام پیاده روی اربعین 1٤01 از صبح 
روز جمعــه دهم تیرماه درحالی آغاز شــد كه 
شــرط هايی برای شــركت در آن تعیین شده 

است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ايسنا، متقاضیان شركت در پیاده روی اربعین تا 
پايان تیرماه مهلت دارند در ســامانه »سماح« 
ســازمان حج و زيارت ثبت نــام كنند. به گفته 
صحبت الله رحمانی ـ معاون عتبات سازمان حج 
و زيارت ـ، برای پیش ثبت نام فقط به كد ملی 

نیاز اســت. همچنین به جز هزينه های تكلیفی 
برای بیمه، خدمات پزشــكی و امنیت، هزينه 
ديگــری از زائران اربعین دريافت نمی شــود و 
هیچ ســازمان ديگری هم حق دريافت هزينه 

اضافی از زائران را ندارد.
سازمان حج و زيارت كه از سوی ستاد اربعین، 
مسؤول ثبت نام پیاده روی اربعین شده، همچنین 
اعــلام كرده كه پیش ثبت نام در اين مرحله به 
منزلــه ثبت نام قطعی نیســت و پیش ثبت نام 
از متقاضیان هیچگونه تعهدی برای ســازمان 

حج و زيارت مبنی بر اعــزام ايجاد نمی كند و 
متعاقباً اطلاع رسانی برای ثبت نام قطعی انجام 
خواهد شــد. احمد وحیدی ـ وزير كشور ـ كه 
ســتاد اربعین در زيرمجموعه ايــن وزارتخانه 
تشــكیل شــده، نیز انگیزه پیش ثبت نام برای 
اربعین را آگاهی از تعداد متقاضیان اين ســفر 
و برنامه ريزی مبتنی بر آن اعلام كرده است.او 
گفته است: همه كسانی كه تمايل دارند در اين 
ســفر بزرگ و در اين فعالیت فرهنگی شركت 
كنند، حتما اعلام كنند كه از چه مســیری و در 

چه روزهايی قصد سفر دارند.
طبق مصوبه ستاد مركزی اربعین، تزريق حداقل 
دو دُز واكسن كرونا از شرايط سفر اربعین است. 
درحال حاضر نوع واكسن از سوی وزارت كشور 
و يا ســازمان حج و زيارت تعیین نشده است، 
اما در شــرايط فعلی عــراق محدوديتی برای 
انواع واكسن قائل نشــده است. وزارت كشور 
و ســازمان حج و زيارت همچنیــن به زائران 
اعلام كرده انــد: در صورتی كه از زمان تزريق 
آخرين دُز، شــش ماه گذشته باشد، متقاضیان 

بايد نســبت به تزريق دُز يادآور اقدام  كنند كه 
در زمان ثبت نــام قطعی از وزارت بهداشــت 
استعلام می شود، بديهی است از ثبت نام قطعی 
متقاضیانی كه شرايط واكسیناسیون اعلامی را 

نداشته باشند، جلوگیری می شود.
ســازمان حج و زيارت همچنین به زائرانی كه 
قصد ســفر به صورت گروهی را دارند پیشنهاد 
كرده اســت در مرحله پیش ثبت نــام حتماً به 
صــورت گروهی و با معرفی يك نفر به عنوان 
سرگروه اطلاعات خود را در سامانه ثبت كنند.

گفتگو با یک فعال حوزه ساخت عروسک های ماندگار؛

عروسک های سلبریتی 
از »محلــه بــرو و بیا« و »چــاق و لاغر« 
و  گولــو«  »زی زی  و  قرمــزی«  »كلاه  و 
»مدرســه موش ها« و »الســون و ولسون« 
كه مناسب رده سنی كودك بود و برای دهه 
شــصت و هفتادی ها نامی آشناست گرفته تا 
»بچــه مهمونی« و »جناب خــان« و ... كه 
بزرگســالان را درگیر كــرده و تقريبا محال 

است كسی آن ها را نشناسد؛
در اين میان عروســك ها گاه در محبوبیت و 
شــهرت، از بازيگران گوی سبقت را ربوده و 
در قلب كودكان و بزرگسالان چند دهه نفوذ 
می كنند. اين موجودات ابَری به ظاهر ساده، 
گاه خود را به چنان جايگاهی می رسانند كه 
سوپراســتار چندين برنامه پرمخاطب و فیلم 
های پرفروش می شــوند و چهره  معروفشان 
بر انواع محصــولات فرهنگی و مصرفی جا 

خوش می كند.
كارهای عروسکی آدم های كار بلد

به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« وبه 
نقل از ايســنا، تجربه نشان داده، كارهای 
عروسكی، هر وقت كه در ساختار درست و 
با آدم های كاربلد اين حوزه تولید شده اند، 
تبديــل به يكــی از ســاختارهای جذاب 
تلويزيون شــده  و در جــذب مخاطب از 
سريال های درام و ديگر تولیدات تلويزيونی 

نیز پیشی گرفته اند.
مثــل مجموعه خاطره انگیز »كلاه قرمزی« 
كــه در كنار آن به نام های مطرحی همچون 
حمید جبلی و ايرج طهماســب می رسیم و 
يا مجموعــه موفق »خونــه مادربزرگه« به 
كارگردانــی مرضیه برومند كه پس چند دهه 
از ساخت آن، همچنان برای بچه های ديروز 
نوستالژيك است و برای كودكان امروز آشنا. 
اما نكته عجیب آنكه سازندگان هر دوی اين 
مجموعه های عروســكی موفق، اين روزها 
مشغول ســاخت مجموعه های جديد اما در 

رسانه ای خارج از صداوسیما هستند!

از كلاه قرمزی تا جناب خان
چندين ســال بعد از موفقیــت تلويزيون در 
معرفی شــخصیتی به نام »كلاه قرمزی« و 
رفــت و آمدهای عروســك هايی كه اغلب 
نتوانســتند ماندگار شــوند، عروسكی به نام 
»جناب خان« با صداپیشــگی محمد بحرانی 
در قالب يك برنامه بزرگســال ظهور كرد و 
توانست تا جايی در دل مخاطب جای بگیرد 
كه حضورش حتی از خود مجری هم پررنگ 

تر شود.
ماندگار  موفقیت عروســك های  راز  شــايد 
همین اســت؛ اينكــه می توانند هــم برای 
مخاطب بزرگســال و هم مخاطب كودك به 

يك اندازه جذاب باشند.
قطعا رسیدن به يك عروسك جذاب و موفق 
بــه طوری كه صحبت هــا و حركاتش برای 
مخاطب شیرين و باورپذير باشد، كار راحتی 
نیســت و احتیاج به زمان، تجربه و خلاقیت 

دارد.
عروسک هايی كه در جذب مخاطب ناتوان 

بودند
تلويزيون طی چهار دهه اخیر به لطف حضور 
چهره های شــاخص حوزه نمايش عروسكی، 
توانســته چند عروسك خاطره انگیز و موفق 
را بــه مخاطبش معرفــی كنــد. از طرفی 
عروســك های زيادی چه در حوزه بزرگسال 
و چه كــودك در اين ســال ها در تلويزيون 
رونمايی شــدند كه پس از ناكامی در جذب 
مخاطب به ســرعت از قاب تلويزيون و ذهن 

مخاطب، محو شدند.
حقیقتی كه عیان است آنكه تلويزيون با وجود 
پیشینه موفقی كه در زمینه معرفی عروسك 
دارد، در سال های اخیر در اين حوزه نتوانسته 
موفق عمل كند  و برخلاف رويه سابقش كه 
در هــر دهه حداقل چند عروســك موفق را 
به مخاطب معرفی می كرد، اكنون چند سالی 
می شــود كه ترمز ماشین تولید عروسكش را 

كشیده و فقط گهگاهی تلاش هايی دست و 
پا شكســته در اين زمینه دارد. اين حقیقت را 
فعالان حوزه كودك بارها گوشزد كرده اند و 
نســبت به بی توجهی تلويزيون به اين گروه 

سنی هشدار داده اند.
تهيه كننده ها آگاهی از عروسک ندارند

عادل بزدوده يكی از عروسك سازان باسابقه 
است كه ساخت عروسك های خاطره  انگیزی 
همچون »زی زی گولو« و »پســر خاله« را 
در كارنامــه هنــری اش دارد و در طراحی و 
ســاخت عروسك های »شــهر موش ها« و 
»خونه مادربزرگه« هم مشاركت داشته است. 
او پیشتر با انتقاد از عملكرد تهیه كننده های 
برنامه های عروســكی، به ايســنا گفته بود: 
»بزرگوارانی كــه به عنــوان تهیه كننده در 
صداوســیما كار می كنند، اطلاع و آگاهی از 
عروســك ندارند. عروسك يك فلسفه بسیار 
همزاد با انسان و كره زمین دارد. تاثیرپذيری 

و همذات پنداری، شاخصه های بسیار مهمی 
است كه در فرهنگ های مختلف جا باز كرده 
اســت. اگر از اين مســاله اطلاعات دقیقی 
نداشته باشــند می شــود يك عارضه بسیار 
بــزرگ. مطمئنا در اين قضیــه تهیه كننده و 
برنامــه ريز نقش مهمــی دارد كه بايد توجه 
كند با چه آيتم و با چه ابزاری برای كودك و 

نوجوان تولید محتوا كند.«
عروسک با فلسفه همراه است

بــزدوده خطاب بــه تهیه كننــدگان حوزه 
كودك افــزوده بود: »آيا شــمايی كه تهیه 
كننده هســتید، چنین مشخصاتی داريد كه 
دست به اين كار می زنید؟ مثل اين می ماند 
كــه بگويند بــزدوده تو را در يك اســتخر 
می اندازيم كه پر از آب اســت و من شنا بلد 
نیســتم؛ خب معلوم است خفه می شوم. اگر 
بــا پرويی تمام بگويم من شــنا بلدم اولین 
كســی كه خفه می شــود خود من هستم. 
شــناخت، مهم است كه متاســفانه بعضی 
از دوســتان بزرگوار به عنــوان تهیه كننده، 
شــناختی از دنیای نمايش عروسكی ندارند 
و انتخاب هايشان هم شديدا غلط است. فقط 
می گويند ما فــلان قدر پول داريم حالا چه 
كســی را برای ساخت عروسك صدا كنیم؟ 
اين در حالی اســت كه پشــت عروســك، 

فرهنگ و فلسفه خوابیده است.«
اين هنرمند عروســك ســاز درباره اهمیت 
نحــوه ســاخت عروســك ها در زمانی كه 
ساخته  تلويزيون  انگیز  خاطره  عروسك های 
می شدند، گفته بود: »ما در ساخت عروسك ها 
ســناريو و فیلم نامه را می خوانديم شخصیت 
را می شــناختیم و چندين بار تجزيه و تحلیل 
اجتماعی و زيبايی شــناختی می كرديم و بعد 
ماكت ســازی می كرديم. مثلا برای ساخت 
»مخمل« )گربه خونه مادربزرگه( نرفتیم يك 
گربه بسازيم. گربه بود اما چه گربه ای؟ برای 
ســاخت اين گربه ساعت ها جلسه و بحث و 

جنگ و دعوا داشتیم تا مخمل شد مخمل. سر 
خود كار نكرديم. شخصیت را تحلیل كرده و 
بعد ســاختیم. قبل از اينكه مخاطبان اظهار 
نظر منطقی و كلاسیكشــان را داشته باشند 
ما خودمان پوســت خودمان را می كنديم تا 
عروسك شخصیتی باشد كه بتواند پیام های 

درست آن برنامه را منتقل كند.«
ايده های عروسکی در بستر شبکه نمايش 

خانگی
بزدوده  صحبت هــای  نظیــر  صحبت هايی 
را چهره هــای ديگری هــم در حوزه كودك 
بارهــا تكــرار كرده اند و برخــی از چهره ها 
هم سال هاســت كه به خاطر همین شرايط 
تلويزيــون را ترك كــرده و يا بــه دلايلی 
تلويزيون آن ها را كنار گذاشته است. اما حالا 
با آمدن شــبكه نمايش خانگی و رونقی كه 
پلتفرم های پخش فیلم و سريال در سال های 
اخیر داشته اند، چهره های شناخته شده حوزه 
كودك و نوجوان و برنامه های عروسكی، ناچار 
به خانه نشــینی يا پناه بردن به تئاتر نیستند، 
آن ها می توانند ايده های عروسكی شان را در 
بستر شبكه نمايش خانگی با محدوديت هايی 
كمتر بسازند. مثل ايرج طهماسب كه اين بار 
دست عروســك هايش را گرفت و به شبكه 
خانگــی برد و با مجموعــه »مهمونی« چند 
عروســك جديد را معرفی كرده و در همین 
مدت كوتاه چندماهه توانســت يكی دو تا از 
اين عروســك ها را محبوب كند. و يا مرضیه 
برومند، كه با ســاخت مجموعه عروســكی 
»كلیلــه و دمنه« كمی پس از »مهمونی« پا 

به شبكه نمايش خانگی گذاشت.  
البته در مقطعی تلويزيون با ساخت مجموعه 
 های عروسكی همچون »شبكه كوچك« كه 
مجموعه ای با چندين عروسك متفاوت بود، 
تلاش كرد تا رونق ســابق را به برنامه های 
عروســكی اش برگرداند امــا اين تلاش هم 

چندان موفق نبود.

 شناخت، مهم است 
که متاسفانه بعضی از 
دوستان بزرگوار به عنوان 
تهیه کننده، شناختی از دنیای 
نمایش عروسکی ندارند و 
انتخاب هایشان هم شدیدا غلط 
است. فقط می گویند ما فلان 
قدر پول داریم حالا چه کسی 
را برای ساخت عروسک صدا 
کنیم؟ این در حالی است که 
پشت عروسک، فرهنگ و فلسفه 
خوابیده است
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خالی بودن ۴۵ درصد سمت های قضايی در 
خراسان رضوی

معاون قضايی دادگســتری خراسان رضوی از خالی 
بودن ٤5 درصد ســمت های قضايــی و اداری اين 

دستگاه در خراسان رضوی خبر داد.
حجت الاســلام مهدی بصیری در حاشیه سفر خود 
به كاشــمر در گفت وگو با ايسنا بومی سازی را يكی 
از محورهای ســند تحول قضايی دانست و افزود: با 
بومی ســازی ســند تحول قضايی براساس وضعیت 
خاص هر منطقه تصمیم گیری می شــود، به عنوان 

مثال اگر در منطقه ای سرقت، مواد مخدر و هر آسیب و معضل ديگر زياد بود براساس میزان پرونده های 
وارده به دادگســتری تصمیم گیری خواهد شد.وی اظهار كرد: بخشی از كار بومی سازی سند تحول در 

كمیته برنامه ريزی استان بر اساس مشكلات و موضوعاتی است كه در هر حوزه قضايی اتفاق می افتد.
بصیری با بیان اينكه بومی سازی سند تحول قضايی در دستور كار قرار دارد، در خصوص نحوه نظارت بر 
قضات تصريح كرد: به شدت و حدت بر عملكرد قضات نظارت می شود.مسئول واحد نظارت و ارزشیابی 
قضات دادگستری استان خراسان رضوی، مطرح كرد: در اين راستا واحد ارزشیابی و نظارت بر عملكرد 
قضات به صورت محســوس و غیر محسوس در حوزه های قضايی سطح استان حضور پیدا می كنند و 
عملكرد هر قاضی را مورد بررســی قرار می دهند.وی گفت: اگر تخلفات محرز شود پرونده به دادسرای 

انتظامی قضات منعكس و از طريق اين دادسرا در دادگاه عالی انتظامی قضات رسیدگی می شود.
معاون قضايی دادگســتری خراسان رضوی با اشاره به اينكه سالانه 10 نفر از قضات در معرض تعلیق 
هستند ولی با دو يا سه نفر قطع رابطه می شود، افزود: شكايت هايی مردم در دستگاه قضا از چند بخش 
دريافت می شود.وی تصريح كرد: فقط در ملاقات عمومی با رئیس كل دادگستری كه روزهای دوشنبه 
برگزار می شود ۷0 تا 80 نفر و در بخش نظارت و ارزشیابی قضات در روز 15 تا ٢0 نفر مراجعه دارند كه 
اعتراض ها و شكايت هايشان مورد بررسی قرار می گیرد.بصیری كمبود قاضی در خراسان رضوی را يكی 
از مشــكلات جدی دانست و اظهار كرد: در حال حاضر فقط 55 درصد پست های قضايی و اداری اين 
دســتگاه تكمیل بوده و ٤5 درصد ديگر نیز خالی هستند.وی بیان كرد: اين خالی بودن پست ها موجب 
شده حجم كار همكاران قضايی و اداری بسیار بالا باشد، اگر نرمال ارجاع به هر قاضی در ماه ۹0 پرونده 
باشد ولی در وضعیت موجود 1۶0 تا 1۷0 پرونده ارجاع می شود.مسئول واحد نظارت و ارزشیابی قضات 
دادگستری استان خراسان رضوی با بیان اينكه در كاشمر به هر قاضی بیش از 150 تا 1۶0 پرونده ارجاع 
می شــود، افزود: باوجود اينكه نرمال ارجاع پرونده های حقوقی در ماه ۹0 پرونده و كیفری 110 پرونده 
است اما اكنون بیش از اين به هر قاضی ارجاع می شود.وی مطرح كرد: وارد كردن اين حجم كار سنگین 
و مضاعف بر قضات موجب می شــود مقداری از كیفیت كار كاســته شود، اكنون 850 قاضی در سطح 

استان خراسان رضوی فعال هستند.

عمليات اجرايی پنج طرح صنعتی با حضور وزير 
صمت در شيروان آغاز شد

عملیات اجرايی پنج طرح صنعتی روز جمعه با حضور 
وزير صنعت، معدن و تجارت و نايب ريیس كمیسیون 
صنايع و معادن مجلس شورای اسلامی در شهرستان 

شیروان خراسان شمالی آغاز شد.
به گزارش ايرنا اين طرح ها شامل كارخانه ريسندگی 
كتان)تولید انواع نخ هــای دوخت فیلامنتی آرايش 
يافته و نیمه آرايش يافته(، تولید كاربید سیلیســیوم، 
مجتمع صنعتی فروآلیاژ، راه اندازی مجدد بزرگترين 

واحد تولیدی شهرك صنعتی با عنوان مجتمع تولیدی لايه سبحان شرق و طرح چوب گستر خاورمیانه 
)انواع مبلمان خانگی و اداری( است.

كارخانه ريســندگی كتان با ظرفیت تولید سالانه ٢0 هزار تن محصول  و اشتغالزايی 1۶0 نفر از جمله 
اين طرح ها اســت كه برای ســاخت آن ٢ هزار و 500 میلیارد ريال سرمايه گذاری می شود همچنین 
ســاخت كارخانه كاربید سیلیســیوم با  ظرفیت تولید ۶ هزار تن محصول در سال كه در صنايع نسوز و 
ساينده و تكمیل زنجیره تولید سرامیك پیشرفته  كاربرد دارد از ديگر واحدهای كلنگ زنی شده  امروز 

اين شهرستان است.
برای تكمیل اين طرح صنعتی كه برای 100 نفر بطور مســتقیم شغل ايجاد خواهد شد بیش از هزار و 

500 میلیارد ريال سرمايه گذاری می شود.
ســاخت بزرگترين مجتمع صنعتی فروآلیاژ شمال شرق كشــور در سه فاز كه حجم سرمايه گذاری فاز 
نخست آن 1٤ هزار میلیارد ريال اعلام شده از ديگر طرح های امروز بود كه با بهره برداری از آن برای 

٢ هزار و ٤30 نفر  بصورت مستقیم و غیرمستقیم شغل ايجاد می شود.
آغاز عملیات اجرايی مجتمع تولیدی لايه سبحان شرق و طرح چوب گستر خاورمیانه  با پیش بینی ۹0 
میلیارد ريال سرمايه گذاری از ديگر طرح های كلنگ زنی  امروز بود كه با بهره برداری از آنها برای بیش 

از ۶00 نفر شغل ايجاد می شود.

بافت های ناكارآمد يکی از مسائل اساسی 
مشهد است

شهردار مشــهد گفت: امروز بحث بازآفرينی شهری يكی از مباحث روز دنیا است،بافت های ناكارآمد و 
كم توان يكی از مسائل اساسی شهرهای بزرگ از جمله شهر مشهد هستند كه به دو دسته حاشیه نشینی 
و بافت های دارای ارزش تقســیم می شود.»ســید عبدالله ارجائی« در مراسم تكريم از فرهیختگان و 
دســت اندركاران تدوين برنامه تحولی شهرداری مشــهد، اظهار كرد: در عصر حاضر اداره كلان شهری 
مانند مشهد با تكیه بر قوای فكری و ذهنی تعداد محدودی به عنوان مديران آن شهر ممكن نیست، اگر 
اين اصل را بپذيريم، جايگاه مشورت گرفتن و هم فكری در عرصه های متنوع مديريت شهری بروز پیدا 
می كند.وی افزود: شهرداری بیشترين لبه خدمتی مماس با مردم را در بین تمامی دستگاه های اجرايی 
دارد و پهنه و عمق زيادی را در بر می گیرد كما اينكه تاثیر يك تصمیم در سیستم مديريت شهری برخی 
مواقع باعث دگرگونی زندگی عده ای در يك پهنه وسیع از شهر می شود.شهردار مشهد بیان كرد: افرادی 
كه بیشتر آگاه هستند اين موضوع را تايید می كنند كه چقدر تصمیمات اين سازمان می تواند در زندگی 
افراد تاثیرگذار باشــد، تصمیماتی كه اگر مورد نقد و بررســی و چكش كاری قرار نگرفته باشد می تواند 
تبعات هولناكی از خود بروز دهد.ارجائی خاطرنشان كرد: با اين شرايط در دوره ششم تصمیم گرفتیم كه 
در كنار معاونت برنامه ريزی كه يك هماهنگ كننده و يك مغز اجرايی در شهرداری است، دفتر پشتیبانی 
را تاســیس كنیم، البته وظیفه دومی هم تحت عنوان سنجش توفیق دارد تا تصمیماتی كه در خارج از 
شهرداری گرفته می شود، در جايی با هماهنگی مديران سابق ارزيابی شود كه اين برنامه در زمان انتخاب 
شهردار به شورای شهر ارائه شد كه مقاومت هايی نیز سر راه اين گفتمان بود و هست و عجیب است كه 
در عصر دانش اين مقاومت ها انجام می شــود.وی اضافه كرد: ممكن است برخی وسعت كار شهرداری 
را درك نكرده يا بر لزوم خرد جمعی پی نبرده باشــند، اولین گام تاســیس اين ساختار در شهرداری بود 
و گام دوم وظیفه مند كردن معاونت برنامه ريزی و ارتباط بی واسطه با اهل دانش است لذا اين برنامه را 
بهانه قرار داديم تا ارتباط با تیم مديريت اجرايی و پشتیبانان تصمیم برقرار شود، لذا ساختاری كه مشاهده 
كرديم در طول چند ماه شكل گرفت.شهردار مشهد ضمن اشاره به اينكه در حال حاضر نمی توان برای 
٢0 ســال ديگر تصمیم گرفت، تصريح كرد: اين مســاله مغاير با نگاه های طويل المدت نیست اما اگر 
بخواهیم برنامه ای تدوين كنیم كه چارچوب آن در ٢0 سال آينده ثابت بماند، عجیب است. فرايند ارزيابی 
و بازخوردگیری بايد آغاز شود تا بتوانیم اصلاحات را انجام دهیم و اين مساله بايد تكرار شود تا تفاوت 
بین تصمیم اجرايی و علم و دانش میل به صفر كند.ارجائی با بیان اينكه اين فاصله بسیار در كشور ما 
زياد اســت به همین دلیل برخی از اقدامات هنوز به پايان نرسیده و دارای اشكالات است، گفت: انتظار 
من از معاونت برنامه ريزی و جمع عزيزانی كه امروز در اين جلسه حضور دارند اين است كه اين فرايند 
ادامه پیدا كند البته ممكن اســت به اين طراحی نقد داشته باشید كه ايرادی ندارد اما مهم ارتباط است 
كه نبايد قطع شود.وی ادامه داد: امروز بحث بازآفرينی شهری يكی از مباحث روز دنیا است. بافت های 
ناكارآمد و كم توان يكی از مسايل اساسی شهرهای بزرگ از جمله شهر مشهد هستند كه به دو دسته 
حاشیه نشینی و بافت های دارای ارزش تقسیم می شود. لطفا به بافت های ناكارامد درون شهری و برون 
شــهری دقت كنید، در اطراف يك معبر با عرض ســه متر، دو ساختمان چهار يا پنج طبقه وجود دارد 
كه هر طبقه دارای دو واحد اســت و سهم العرصه هر واحد كمتر از دو متر و استحكام بنا وجود ندارد و 
احتمال زياد فوندانسیون نیز ندارد و با چند ستون درون خاك اسكلت را نصب كرده اند و با دستگاه های 

جوشكاری ضعیف جوشكاری شده است.
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شهردار بجنورد گفت: طی سفر رئیس جمهور به خراسان شمالی اختصاص سه دستگاه 
نردبان آتش نشانی برای اين شهر مصوب شد.

جواد حمیدی در نشســت خبری كه در محل شهرداری بجنورد برگزار شد، اظهار كرد: 
دو دستگاه از اين نردبان ها 3٢ متری هستند كه برای ورود يكی از اين دستگاه ها در 
حال انعقاد قرار داد نیز می باشیم.به گفته وی دستگاه ديگری نردبان ۶٤ متری است كه 
قول اختصاص آن برای سال 1٤01 است.وی با اشاره به اينكه در سفر رئیس جمهور به 
اين استان برای شهرداری بجنورد پنج مصوبه وجود دارد، افزود: اختصاص ٢50 میلیارد 
تومان برای اجرای پروژه های عمرانی، تخصیص ٤00 تن قیر رايگان و اختصاص ٢0 
دســتگاه میدل باس از ديگر مصوبات اين سفر بوده است.وی ادامه داد: تخصیص 35 

میلیارد تومان برای كارخانه كمپوست و خريد زباله سوز يكی ديگر از مصوبات اين سفر برای شهرداری بجنورد است كه اين میزان 
اعتبار برای كارخانه كمپوست ٢50 تنی مورد موافقت قرار گرفت.

حمیدی با بیان اينكه طی سفر رئیس جمهور به خراسان شمالی وزير كشور نیز از بخش های مختلف شهر بازديد و دستوراتی برای 
رفع معضلات شهرداری ارائه داد، گفت: برای اجرای  طرح توسعه امام زاده سید عباس املاكی وجود داشت كه در محدوده اجرای 
طرح قرار داشت و بايد تملك می شد كه طی اين سفر دستور داده شد تا راه و شهرسازی زمین در اختیار شهرداری قرار داد تا بتواند 

به عنوان معوض در اختیار مالكان قرار دهد.

نماينده مردم شیروان در مجلس گفت: شهرك صنعتی شیروان كه 50 ماه از ايجاد آن 
می گذرد هنوز پست برق ندارد.

دكتر علی جدی در آئین كلنگ زنی پروژه های صنعتی شــیروان در شهرك صنعتی 
شیروان كه با حضور وزير صمت انجام شد، اظهار كرد: شهرك صنعتی شیروان از لحاظ 
برخورداری از زيرســاخت ها بسیار ضعیف است و اين شهرك دارای يك تصفیه خانه 

است كه كفاف نیازها را نمی دهد.
وی با اشــاره به وجود كارخانه قند شــیروان در اين شهرستان بیان كرد: در سال های 
گذشته حدود 1000 نفر در اين واحد تولیدی فعالیت می كردند كه متاسفانه هم اكنون 

به علت كمبود چغندرقند میزان اشتغال زايی به حدود 500 نفر رسیده است.
جدی افزود: كارخانه الیاف نیز از ديگر واحدهای بسیار بزرگ در اين شهرستان بوده كه با بی تدبیری انجام شده و واگذاری آن به 

بخش خصوصی متاسفانه از آن چیزی باقی نمانده است.
وی ادامه داد: اين كارخانه كه بزرگترين واحد تولیدی الیاف شمال شرق كشور بوده هم اكنون از آن چند سوله باقی مانده و مابقی 

نیز در آن خانه سازی انجام شده است.
نماينده شیروان تصريح كرد: اين واحد تولیدی سبب شده بود تا زمانی شیروان تبديل به يك شهر مهاجرپذير شود اما هم اكنون 

نرخ بیكاری در آن بالا است.

اختصاص 3 دستگاه نردبان آتش نشانی به بجنورد از مصوبات رئیس جمهور به خراسان شمالی شهرک  صنعتی شیروان هنوز پست برق ندارد

گزارشی از وضعیت خانه تاریخی ملک مشهد

مخروبه ای که مرکز آفرینش صنایع دستی مشهد شده است
خانه ملــك در خیابــان امام خمینی 
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مشــهد قرار دارد، اين بنا در سال 
1٢۶0 ه–. ش ســاخته شــده و 
معماری آن تركیبــی از معماری 
ايرانی و اروپايی متعلق به دوره قاجار 
)اوايــل دوران تجــدد طلبی معماری 

ايران/ دوره گذار( است.
زمانــی كه حاج حســین آقا ملك به 
مشــهد نقل مكان كرد، خانــه را از 
صاحب قبلــی آن خريــداری كرد و 
همراه خانواده خود در اين خانه ساكن 
شد، اين بنا موقعیت مكانی خاصی داشت چرا كه بین حرم 
مطهر امام رضا )ع( و ارگ حكومتی قرار داشت. و اگر چه 
طی سال ها بی توجهی به مخروبه تبديل شده بود اما اكنون 
به مركز آفرينش صنايع دستی تبديل شده است. گزارش 

میراث آريا از اين مجموعه را می خوانید.  
تا سال 135۷ يعنی چند سال پس از درگذشت حاج حسین 
آقا ملك نیز هم چنان از خانه استفاده مسكونی می شد اما 
پس از آن به ســبب بی توجهی به شدت تخريب شد به 
طوری كه ســقف بنا، پوشش خرپشــته ای و شیروانی بنا 

تقريباً از بین رفته بود و باغ نیز تخريب شده بود. اين بنا و 
مجموعه باغ آن در گذشته بسیار بزرگ تر بود اما به علت 
احداث خیابان ارگ و خرابی های آن در سال های بعد، بنا 

دچار تغییراتی شد. 
ســازمان میراث فرهنگی، در تداوم سیاست حفظ بناهای 
تاريخــی و تبديل آن به مراكز فرهنگی، خانه ملك را در 
ســال 13۷۷ در فهرست آثار ملی با شماره ٢115 به ثبت 
رســانید و در سال 13۷۹ نسبت به خريد آن اقدام كرد، از 
همان ســال مطالعات آسیب شناسی و عملیات مرمتی بنا 
آغاز شد، فرسودگی و تخريب نسبتا زياد خانه سبب شد كه 
بســیاری از قسمت های آن بازسازی شوند. اقداماتی مثل 
تعويض چوب های فرسوده ســقف، شیروانی و كف اتاق 
پذيرايی، بازســازی و مرمت گچ بری ها، شومینه ديواری و 
تزئینات چوبی زير ســقف تالار و ساير اتاق ها، ايجاداندود 
گچی و ســنگ فرش تمام اتاق ها و تاسیسات و روشنايی 
مجموعــه از جمله مهم ترين برنامه هــای مرمت بنا بود. 
هم چنین از سال 13۹1 عملیات مرمت و احیای حیاط خانه 

ملك آغاز شد.
در اين بازسازی علاوه بر ديوارچینی، آجرفرش، بندكشی، 
ايجاد فضای سبز و كاشی كاری حوض ها، حمام تاريخی 

كه در طی عملیــات مرمت در حیاط مجموعه كشــف 
شد، احیا و بازسازی شــد، بخش فروشگاه و كافه گالری 

مجموعه نیز درهمان زمان در باغ مجموعه ساخته شد. 
خانه ملک، مركز آفرينش و پژوهش هنرهای سنتی

پــس از پايان دوره مرمت بنا، از ســال 138٢ خانه ملك 
به عنوان مركز آفرينش و پژوهش هنرهای سنتی افتتاح 
شــد و زير نظر اداره كل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنايع دســتی خراســان رضوی فعالیت می كند. در اين 
مجموعه جمعی از برترين هنرمندان مشهد گردهم آمده 
و به تولید آثارهنری می پردازند. علاوه بر اين كلاس های 
آموزشی در خانه ملك به شیوه استاد-شاگردی )خصوصی( 
در انواع رشته های صنايع دستی برای علاقه مندان برگزار 
می شود. از خانه ملك مشهد می توان به عنوان يك موزه 
زنده ياد كرد چرا كه زمینه آشنايی مردم و بازديدكنندگان با 
شیوه تولید آثارهنری از پايه و شناخت صنايع دستی ايرانی 

و آثار فاخر موزه ای در اين مكان فراهم شده است.
كارگاه های فعال در خانه ملک

سرپرســت معاونت صنايع دستی اداره كل میراث فرهنگی، 
گردشگری وصنايع دستی خراســان رضوی در اين باره 
كارگاه های فعال در خانه ملك اظهار كرد: »كارگاه فلزيكی 

از كارگاه های فعال در اين مركز اســت كه هنرهای ملیله 
كاری، فیروزه كوبی، قلمزنی روی فلز و جواهرات، ساخت 

زيورآلات سنتی و میناكاری در آن انجام می شود.« 
رضا ابراهیم نیــا افزود: »هم چنین كارگاه ســنگ دراين 
مركز فعال اســت و هنرمندان در رشــته های حكاكی و 
قلم زنی بر روی ســنگ هركاره )سرپانتین( در اين كارگاه 
فعالیــت دارنــد.« او افزود: »در كارگاه ســفال اين مركز 
نیزهنرمندان سفالگری، سرامیك، لعاب و نقش برجسته 
فعالیت می كنند.« سرپرست معاونت صنايع دستی اداره كل 
میراث فرهنگی، گردشگری وصنايع دستی خراسان رضوی 
تصريح كرد: »در كارگاه رودوزی های سنتی ايرانی شامل 
انواع دوخت های كهن ايرانی مثل پته دوزی كرمان، سكمه 
دوزی اصفهان، قلاب دوزی گیلان، ســوزن دوزی بلوچ 

و… تولید می شود.« 
ابراهیم نیا افزود: »هنر قطاعی پارچه )كلاژ(، حصیر بافی و 
تولیدات چرمی و تراش شیشه از ديگر كارگاه های فعال در 

خانه ملك است.« 
مركز آفرينش و پژوهش هنرهای سنتی خانه ملك مشهد 
در بولــوار امام خمینی، بین امام خمینی31 و 33، روبروی 

سه راه دارايی قرار دارد.

معاون قضايی ريیس كل دادگستری خراسان رضوی گفت: كارشناسان دادگستری نقش مهمی در ايفای برنامه 
های تحولی دستگاه قضا برعهده دارند و بازوی اين دستگاه در سند تحول قضايی به شمار می روند.

به گزارش صبح امروز امیر مرتضوی پنجشــنبه گذشته در جمع كارشناسان رسمی دادگستری خراسان رضوی 
افزود: تحقق ســند تحول قضايی كه از سوی مقام معظم رهبری مورد تاكید قرار گرفته است، در گروه همت 
مضاعف اركان مختلف دستگاه قضاست كه در اين مسیر كارشناسان اين حوزه می توانند به خوبی نقش آفرينی 

كنند.
وی تصريح كرد: كارشناسان دادگستری با میانجیگری در پرونده ها سبب كاهش حجم ورودی می شوند و از 

اين لحاظ بازوان دستگاه قضا به شمار می روند.
مرتضوی خاطر نشان كرد: اين كارشناسان با تكیه بر سواد حقوقی و تخصصی موفق شده اند برخی از پرونده 

ها را در میان اصحاب دعوا حل و فصل كنند و مشكلات احتمالی آينده در پروسه قضايی را كاهش دهند.
معاون قضايی دادگستری خراسان رضوی ادامه داد: كارشناسان بايد علاوه بر تلاش كامل در بررسی پرونده های 
محول شــده، با يكديگر تعامل و همكاری داشته باشند تا تحقیق در يك موضوع زمان بر نباشد و يك پرونده 

نیازمند چندين كارشناس نشود.
مرتضوی با تاكید بر كارشناسان بومی برای موضوعات هر شهرستان گفت: اعزام كارشناس از شهرهای مختلف 
به شهری ديگر، سبب كندی در رسیدگی به پرونده ها می شود و گاهی بررسی يك پرونده در شهرستان دور 

دست را مختل می كند.
برای دسترسی آسان و كم هزينه آحاد ملت به خدمات حقوقی و قضايی، ماده 18۷ قانون برنامه سوم توسعه به 
قوه قضائیه اجازه داد تا نسبت به تايید صلاحیت فارغ التحصیلان رشته حقوق و ايجاد موسسات حقوقی و نیز 

ساير رشته های كارشناسی اقدام نمايد.

مديركل پزشــكی قانونی خراســان شمالی گفت: ٢ 
ماهه امسال يكهزار و ٢۷۶ پرونده نزاع و درگیری در 
اين اداره كل بررسی شد كه اين رقم نسبت به مدت 

مشابه پارسال ٢0 درصد كاهش يافته است.
به گــزارش خبرنــگار ايرنا محمدرضا نــورس روز 
پنجشنبه در نشست خبری اظهار داشت: سال گذشته 
هشت هزار و 3۷٤ پرونده مربوط به نزاع در پزشكی 
قانونی استان بررسی شد كه اين رقم نسبت به سال 

ماقبل ٤.٢ درصد افزايش داشت.
وی با اشــاره به اينكه در ٢ ماهه امســال ٤٤ نفر در 

سانحه های تصادف جان خود را از دست دادند خاطرنشان كرد: در اين مدت 8٢۹ پرونده مربوط به مصدومان 
سانحه های تصادف رانندگی در پزشكی قانونی استان رسیدگی شده است.

وی با بیان اينكه علت فوت شمار زيادی از قربانیان حادثه های ترافیكی، ضربه به سر و شكستگی متعدد است 
گفت: بیشتر قربانیان اين سانحه ها در صحنه جان  خود را از دست می دهند.

نورس افزود: سال گذشته ٢8 مورد پرونده مربوط به تخلفات تصادف و مصدومیت های غیر تصادف در استان 
شناســايی شد كه ۹ مورد مربوط به تصادف ساختگی و 1۹ مورد مربوط به صدمه های ناشی از غیرتصادف 
بوده است.مديركل پزشكی قانونی خراسان شمالی در بخش ديگر سخنان خود درباره درخواست ها برای سقط 
درمانی در استان گفت: سال گذشته 1٤1 پرونده در اين باره تشكیل شد كه با درخواست 1۹ نفر موافقت نشد و 
با سقط درمانی در 11۷ فقره پرونده موافقت شد و پنج نفر هم از پیگیری برای سقط درمانی خودداری كردند.

وی با بیان اينكه سال گذشته هفت مورد از سقط درمانی ها به علت مشكلات مادر انجام شد كه شايع ترين 
مشــكل مادران باردار، بیماری قلبی بود افزود: 110 مورد از پرونده های مربوط به سقط درمانی هم به علت 
مشكلات جسمی در جنین انجام شد كه بیشتر اين مشكلات مربوط به نقايص پیشرفته و مشكلات ژنتیكی 

بود.
نورس گفت: سالانه ٤00 تا 500 نمونه بیولوژيك از مجرمان در زندان ها و بازداشتگاه های استان دريافت و 
اطلاعات آن در بانك ژنتیك وارد می شود كه می تواند تاثیر بسزايی در شناسايی مجرمان ايفا كند،  اطلاعات 

ثبت شده در بانك ژنتیك می تواند كمك كار شناسايی مجرمان سابقه دار باشد.
مديركل پزشكی قانونی خراسان شمالی درباره پرونده های مربوط به قصور پزشكی در استان گفت: در سال 
گذشته 1٢5 پرونده در اين زمینه تشكیل و مورد رسیدگی قرار گرفت كه رسیدگی به 50 مورد معادل ٤0 درصد 

از پرونده ها منجر به محكومیت پزشك و يا كادر درمان شد.
وی افزود: سال گذشته بیشترين شكايت از پزشكان و كادر درمان مربوط به تخصص ارتوپدی با 18 مورد و 
جراحی عمومی با 1۶ مورد شكايت بود، در بهار امسال هم تخصص جراحی عمومی با هفت مورد و جراحی 
گوش و حلق و بینی با ۶ مورد بیشترين شكايت از پزشكان و كادر درمان استان را به خود اختصاص داده است.

وی در بخش ديگر سخنان خود با اشاره به مشكل كمبود نیروی انسانی در اين اداره كل گفت: سالانه بیش 
از 30 هزار فقره پرونده در پزشــكی قانونی استان بررسی می شود كه اين حجم از كار و خدمات رسانی تنها 

با 50 نفر نیرو انجام می شود. ند
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 مشکل ادامه همکاری استقلال و مدافع 
ملی پوش به خاطر حواله ای كه برگشت 

خورد
مديران باشگاه استقلال در تلاش برای رفع مشكل قرارداد مدافع اين تیم هستند.

در نقل و انتقالات تابســتانی فصل گذشته سیدابوالفضل جلالی با قراردادی ٢ ساله به 
عضويت تیم فوتبال اســتقلال در آمد و تفاهم نامه ای بین اين باشــگاه و باشگاه سايپا 
برای پرداخت مبلغ اين انتقال در دو قســط تنظیم شــد كه قسط اول آن برای فعالیت 

بازيكن به صورت قرضی در سال اول، پرداخت شد.
بر اســاس اين تفاهم نامه در صورت تايید فنی، قســط دوم بايد تا روز اول تیر توسط 
باشگاه اســتقلال پرداخت می شــد. همچنین در اين تفاهم نامه عنوان شده تاخیر در 
تسويه حساب باعث لغو خودكار تفاهم نامه و بی اعتبار شدن قرارداد بازيكن خواهد شد 
كه به همین خاطر گفته می شــود مدافع ملی پوش اســتقلال در فصل جديد نمی تواند 
برای آبی پوشــان به میدان برود و با توجه به حضور ســايپا در لیگ دسته اول، ممكن 

است حتی پیراهن رقبای استقلال را بر تن كند.
با اين حال تلاش باشــگاه استقلال در روزهای ٢8 و 30 خرداد برای پرداخت با حواله 
بانكی به دلیل مشــكلِ حســاب مقصد، به نتیجه نرســید و حواله برگشت خورد. اين 
موضوع پس از اعلام كتبی بانك نیز به اطلاع باشــگاه ســايپا رسیده است. به همین 
خاطر قرار اســت جلسه ای با حضور مديران ٢ باشــگاه برگزار و برای رفع اين مشكل 

تصمیم گیری شود.

به ميزبانی اتريش؛

ديدار تيم ملی ايران با اروگوئه قطعی 
شد

تیم ملی فوتبال ايران در فیفادی ســپتامبر، در ديداری تداركاتی در كشــور اتريش به 
مصاف تیم اروگوئه خواهد رفت.به گزارش خبرنگار مهر، تیم ملی فوتبال ايران نتوانست 
از فیفادی گذشــته خود بهترين اســتفاده را ببرد و بعد از برپايی اردوی چند هفته ای در 

كشور قطر، در نهايت با تیم ملی الجزاير يك بازی تداركاتی انجام داد.
قرار بــود ايران در آن فیفادی با كانادا و اكوادور بازی كند كه اين مســابقات به دلیل 
فشــارهای سیاسی در كانادا لغو شد. ســپس بازی با اروگوئه در اين كشور به تیم ملی 
ايران پیشنهاد شد اما با مخالفت دراگان اسكوچیچ سرمربی ايران به خاطر بعُد مسافت، 

برگزاری اين بازی به نتیجه نرسید.
حالا تا قبــل از برگزاری جام جهانی ٢0٢٢ قطر تنها يــك فیفادی ديگر از تاريخ 1۹ 
تا ٢۷ ســپتامبر باقی مانده اســت و تیم ملی ايران ناچار است بهترين استفاده را از اين 

زمان ببرد.
به نظر می رســد رايزنی ها برای انجام بازی های تداركاتی انجام شده است. طبق اعلام 
»بايســان« خبرنگار اروگوئه ای، تیم ملی ايران در تاريخ ٢3 سپتامبر )1 مهر( در كشور 
اتريش با تیم ملی ايران ديدار می كند.اروگوئه همچنین در تاريخ ٢۷ ســپتامبر )5 مهر( 

در اتريش ديداری ديگر با میزبان جام جهانی يعنی كشور قطر برگزار خواهد كرد.
مشخص نیست كه آيا ايران در اتريش ديدارهای ديگری را در برنامه دارد يا نه.

حرف آخر سازمان لیگ: قراردادهای بالای سقف تعیین شده ثبت نمی شود

بلاتکلیفی استقلال، سپاهان و پرسپولیس؛
ســازمان لیــگ فوتبــال تاكید كرد 
قراردادهايی كه بالای ســقف تعیین 
شــده باشــد را ثبت نخواهد كرد و 
دســتگاه های نظارتی بايد در صورت 
اثبات تخلف، به پرونده باشــگاه ها و 

بازيكنان ورود كنند.
به گزارش خبرنــگار مهر، با تصمیم 
ســازمان لیگ و بــرای جلوگیری از 
بالا رفتن قیمــت بازيكنان در نقل و 
انتقالات تابســتانی، قرار است قانون 
سقف قرارداد اجرايی شود؛ آن هم در 
حالی كه باشگاه هايی چون استقلال، 
پرسپولیس، ســپاهان، گل گهر و… 
كار خود را برای جــذب بازيكن و يا 

تمديد قراردادها آغاز كرده اند.
صــادق درودگر عضو هیات رئیســه 
سازمان لیگ فوتبال در اين خصوص 
گفت: ســقف قرارداد برای بازيكنان 
ملی پوش بالاتــر از 8 میلیارد تومان 
است و برای بازيكنان غیر ملی پوش 

پايین تر ولی منطقی تر.
وی افزود: با اين قانون، بازيكن ضرر 
نمی كنند چون صــد درصد پولش را 
می گیرد. اگر اين روند ادامه داشــته 
باشــد تمام باشــگاه ها ورشكســته 
می شــوند و بازيكــن نمی تواند بیش 
از 30 - ٢0 درصــد از قــراردادش را 

بگیرد.

از  بعضی  اينكــه  دربــاره  درودگــر 
كرده اند  را جذب  بازيكنانی  باشگاه ها 
و وضعیت آنها با توجه به قانون سقف 
قــرارداد، تاكید كــرد: قراردادها ثبت 
نشده اســت حتی اگر قراردادی امضا 
شــده باشــد اما در چارچوب مصوبه 
ســازمان لیگ نباشد آن قرارداد ثبت 

نخواهد شد.

»بــا اين حســاب بیــش از نیمی از 
قراردادهايی كه تا الان امضا شــده، 
غیر قابــل ثبت خواهد بــود.« عضو 
هیات رئیسه سازمان لیگ در واكنش 
به اين جمله، گفت: اين در چارچوب 
وظايف دستگاه های نظارتی است كه 

اقدام كنند.
درودگــر همچنین در پاســخ به اين 
سئوال كه چه ضمانتی برای برخورد 
بــا متخلفان وجــود دارد؟ گفت: اگر 
مســتنداتی داشــته باشــیم برخورد 
اخبــار رســانه ای كه  با  می كنیــم. 
می گويند فلان بازيكن قرارداد 30 يا 
50 میلیاردی بســته است، نمی توانیم 
به كمیته اخــلاق و انضباطی برويم. 
بیش از نیمی از باشگاه های ما صنعتی 
و در بورس هســتند و موظف هستند 
اطلاعات خود را به سهامداران بدهند. 
اســتقلال و پرسپولیس هم همینطور 

هستند و همه چیز شفاف است.

 واکنش بیرانوند به خداحافظی سیدجلال 

قهرمان آسیا شویم جام را به حسینی می دهیم
سنگربان پرســپولیس نســبت به خداحافظی سیدجلال 

حسینی از مستطیل سبز واكنش نشان داد.
به گزارش فارس، علیرضا بیرانوند درباره خداحافظی سید 
جلال حسینی از فوتبال اظهار داشت: او واقعا در اين چند 
سال كاپیتان بزرگ پرســپولیس بوده و اگر اتفاق بزرگ 
قهرمانی آسیا برای ما بیفتد جام را به سید می دهیم تا آن 
را بالا ببرد. او هنوز كاپیتان ما است و به او خسته نباشید 

می گويم. امیدوارم در ادامه موفق باشد.
وی درمــورد هم تیمی بودن با حســینی در نفت تهران، 
پرســپولیس و تیم ملی و ويژگی بارز سید جلال توضیح 
داد: سید جلال تنها فردی بود كه با صحبت های خود به 
آدم روحیــه می داد. به بازيكنان تمركز می داد. مثلا وقتی 
باران می آمد به من می گفت حواست باشد زمین لیز است، 
ريباند ندهی و مدام به من اســترس می داد. بازی با السد 
كه در دوحه يــك بر صفر برديم و در تهران يك - يك 
مساوی شديم و به فینال رفتیم قبل از بازی می گفت اگر 
تــا دقیقه ٢0 دو گل بخوريم خوب اســت. به او گفتم آيا 
السد تا اين اندازه تیم خطرناكی است؟ بعد از اينكه دقیقه 
٢0 را با نتیجه صفر بر صفر پشت سر گذاشتیم، گفت اگر 
تــا دقیقه ٤0 دو گل نخوريم  خوب اســت اما باز هم گل 
نخورديــم. اين روند تا دقیقه ۹0 ادامه داشــت كه در آن 
لحظــه گل زديم و يك بر صفر جلو افتاديم. باز هم گفت 
اگر تا دقیقه ۹3، ســه بر يك ببازيم عالی است تا بتوانیم 

در بازی برگشت برنده شويم!

دروازه بــان تیم پرســپولیس افزود: ســید جلال خیلی 
استرس می داد. دلم برايش تنگ می شود. خیلی خاطرات 
خیلی خوب و شیرينی از او در تیم ملی، پرسپولیس و نفت 
دارم. الان هــم می خواهم اين خاطــرات را ادامه بدهم. 

برای او در كادرفنی پرسپولیس آرزوی موفقیت دارم.
بیرانوند درمورد اينكه پس از چهار ســال هم بازی بودن 
چگونه ســید جلال را به عنوان مربــی می پذيرد، عنوان 
كرد: همه بايد به كســی كه به كادرفنی اضافه می شود 
احترام بگذاريم. وقتی هم ســید جلال بازيكن بود واقعا 
به او احترام می گذاشــتم. در اين چهار سالی كه من در 
پرســپولیس بودم تمام اتفاقات داخــل و بیرون رختكن، 
درون و بیرون زمین را سید جمع می كرد. الان هم وظیفه 
داريم به حســینی احترام بگذاريم، زيرا به كادرفنی اضافه 
شده اســت. او همچنان بزرگ ما است. هرچند من با او 
راحت تر هســتم اما هیچ وقت بــه خودم اجازه نمی دهم 
جلوی فردی با او شوخی كنم. امیدوارم امسال سال خیلی 

خوبی داشته باشیم و باز هم موفق باشیم.
وی درمــورد اينكــه آيا در جام جهانــی ٢0٢٢ بار ديگر 
می توانــد موفقیت هايش در جام جهانــی ٢018 را تكرار 
كند، توضیح داد: تمام ســعی و تلاش خود را می كنم در 
خدمت تیم ملی باشــم. همه بازيكنان آرزو دارند به اردو 
دعوت بشوند و بتوانند مقابل بزرگان جهان در جام جهانی 
بازی كنند. من هم مثل تمام بازيكنان آرزو دارم در لیست 
نهايی باشــم و هنوز نمی دانم در اين لیســت هستم يا 

خیــر. تمام تلاش خود را می كنم با جلب نظر كادرفنی، با 
آمادگی بیشتر بازهم بتوانم به تیم ملی كمك كنم.

دروازه بان تیم ملی در خصوص اعتراض برخی بازيكنان 
مثل مرتضی پورعلی گنجی به قانون سقف قرارداد گفت: 

نمی دانم سقف قرارداد چند است!
بیرانوند در پاسخ به اظهار نظر يك خبرنگار مبنی بر اينكه 
در زمینه مبلغ قرارداد اعلام نظر رســمی نشده اما به نظر 
می رســد بین هشت تا 1٢ میلیارد خواهد بود و همچنین 
ســقف ٢5 درصدی افزايش قرارداد بازيكنان نســبت به 
فصل قبل، اظهار داشت: نمی توانم در مورد سقف قرارداد 
صحبت كنم اما تا جايی كه قانون را می دانم هر بازيكنی 
كه قرارداد ٤-3 ســاله دارد، هر ســال بايد بیست درصد 
به قرارداد قبلی اش اضافه شــود اما درمورد بازيكن آزاد 
اطلاعی ندارم. الان بازيكنان آزادی وجود دارند كه شايد 
پیشنهادات خیلی خوبی از قطر، امارات و كشورهای ديگر 
داشــته باشند. اين كشورها پول خوبی می دهند. بازيكنان 
خیلی خوبی هم داشــتیم كه به خاطر شــرايط مالی خود 

ايران را ترك كرده و جای ديگری رفتند.
وی افزود: همه ما فوتبالیســت هــا وظیفه داريم مردم را 
خوشــحال كنیم و با انجــام دادن بازی های خیلی خوب 
بــه تیم ملی دعوت شــويم اما بايد آينــده را هم ببینیم. 
فوتبالیســت های بزرگــی در ايران بودند كــه آن ها را 
می شناســید اما وقتی فوتبال شان تمام شد شرايط مالی 
و زندگی شــان را هم ديديد. هر فوتبالیســتی بايد آينده 

خودش را ببینــد. اتفاق خیلی بدی اســت كه بخواهیم 
به ســقف قرارداد نگاه كنیم و ببینیــم بازيكن چه مقدار 
می گیرد . هر فوتبالیست يا ورزشــكاری پول زياد بگیرد، 

نوش جانش.
دروازه بان پرســپولیس درخصوص اينكه ســازمان لیگ 
اعلام كرده قراردادهای خارج از سقف اعتباری ندارد و آيا 
در اين وضعیت حاضر است با پرسپولیس روی بحث مبلغ 
قراردادی كه سازمان لیگ مصوب می كند، صحبت كند، 
گفت: ســازمان لیگ از خدايش است كه چنین كارهايی 

انجام شود. هر سال از تمام بازيكنان مالیات می گیرد.
بیرانونــد تصريح كرد: بابت هر قرارداد 10 میلیاردی 3-٢ 
میلیارد بابت مالیات می رود. هم به ســازمان لیگ مالیات 
می دهیــم، هم بابت قراردادمان مالیــات می دهیم و هم 
مالیات باشگاه را می دهیم! هر پولی می گیريم نزديك به 
35 تا ٤0 درصدش برای مالیات می رود. دو سال در اروپا 
بودم و هیچ فرقی بین ايران و اروپا نیســت. پول قرارداد 
بازيكنــان به خاطر مالیات نصف می شــود. اين ها پولی 
نیســت. هر ورزشكاری در هر رشته ای هر پولی می گیرد 
نوش جانش چون خیلی ســختی و زحمت كشیده است. 
مخالف اين هســتم كه شلوغ كنیم و درباره سقف قرارداد 
بگويیم.وی درمورد حضور در بازی امروز به مناســبت سالروز 
مبارزه با مواد مخدر گفت: به عنوان يك ورزشكار همه جوانان 
را دعوت به ورزش می كنم و باعث افتخار است اينجا هستیم. 

خوشحالم برخی دوستان ورزشی را هم از نزديك می بینم.
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روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

Lorem ipsum

تبديل سوخت فسيلی به انرژی پاک؛
تامين انرژی چند ميليون ساله با حفاری عميق زمين !

يكی از شــركت های زير مجموعه دانشــگاه MIT تصمیم 
دارد با اســتفاده از اشــعه ايكس صخره هــا را ذوب كنند و 
واحدهــای تولید برق گازی و زغال ســنگی را به چاه های 

عمیق دسترسی به گرمای زمین تغییر كاربری دهد.
به گزارش اينترســتینگ انجینرينگ، به اين ترتیب واحدهای 
تولید برق سوخت فسیلی را به واحدهای پاك تبديل می كند.

اين طرح بــه پل ووزكوف يك محقق مركــز علم و فیوژن 
دانشگاه MIT تعلق دارد كه 1٤ سال گذشته را صرف توسعه 
روشــی كرده تا يك واحد تولید برق زغال سنگی را دوباره و 
بدون انتشــار گازهای گلخانه ای طی 10 ســال دوباره فعال 

كند.
اين روش توســط شــركت Quaise Energy وارد مرحله 
تجاری شده اســت احتمالًا در واحدهای تولید برق گازی در 

نقاط ديگر جهان قابل اجرا است.
اين شركت قصد دارد با تبخیر مقدار كافی سنگ، عمیق ترين 
حفره های جهان را بسازد و انرژی زمین گرمايی را در مقیاسی 
بســیار بزرگ كه بــرای تامین نیاز انرژی انســان برای چند 

میلیون سال كافی باشد، جذب كند.
طرح بلندپروازانه مذكور به منبع انرژی مرتبط اســت كه زير 
پای انســان قرار دارد. انرژی زمین گرمايشی در اصل گرمای 
داخل زمین اســت كه طی فرايند تشــكیل ســیاره و تجزيه 

راديواكتیــو مواد معدنی تولید و در صخره ها و مايعات موجود 
در مركز زمین ذخیره می شود.

از آنجــا كه اين نــوع انرژی به طور مداوم تولید می شــود، 
يك منبع انرژی پاك به حساب می آيد. هرچند منابع انرژی 
تجديدپذيــر در دهه های اخیر افزايش يافتــه اند اما انرژی 
زمین گرمايی از اهمیت زيادی برخوردار اســت زيرا برداشت 
آن كار آسانی نیســت. در واقع، تاسیسات زمین گرمايی تنها 
در مناطقی وجود دارند كه امكان اســتخراج انرژی در اعماق 
نسبتاً كم عمق يعنی تا 1٢1.۹٢ متری زير پوسته زمین فراهم 
اســت.طبق بیانیه MIT روش های معمــول حفاری تا عمق 
خاصی از زمین كارآمداســت زيرا هرچه عمق پوســته بیشتر 
می شود گرمای آن افزايش می يابد و دسترسی به آن سخت 

تر خواهد بود. اين امر مته های حفاری را فرسوده می كند.
اما روش جديد شــامل يك دستگاه انتشار امواج مايكرويو به 
نام ژيروترون است. سیســتم های حفاری مذكور در اطراف 
اين دســتگاه متمركز شده اند كه برای مدت ها در تحقیقات 
و تولید برای مقاصدی مانند داغ كردن مواد در آزمايش های 

همجوشی استفاده شده است.
هرچند شركت Quaise Energy هنوز تمام موانع مهندسی 
در ايــن پروژه را برطــرف نكرده،اما تصمیــم دارد تا ٢0٢۶ 

میلادی طرح اولیه برای مهار انرژی را اجرا كند.

انقراض نسل بيش از ۵۰۰ گونه 
جانوری در ۵۰ سال اخير

پژوهشگران اعلام كردند نسل بیش از 500 گونه  حیوانات كه در 
50 سال اخیر ديده نشده اند، احتمالًا منقرض شده اند.

  ،)Hindustan Times( به گزارش پايگاه خبری هندوستان تايمز
پژوهشگران با مطالعه روی 3٢هزار و 80٢ گونه از فهرست سرخ 
اتحاديه بین المللی حفاظــت از طبیعت پی برده اند كه 5۶٢ گونه 
از حیوانات ناپديد شــده اند. يافته هــای آن ها در مجله حفاظت از 

حیوانات )Animal Conservation( چاپ شده است.
در فهرست سرخ اتحاديه بین المللی حفاظت از طبیعت، هنگامی 
كه شــك معقولی وجود نداشته باشد كه آخرين بازمانده از يك 
گونه مرده است، آن را به عنوان منقرض شده تعريف می كنند كه 
احتمالًا تأيید آن مشــكل است. بر اساس اظهارات پژوهشگران 
در فهرست ســرخ، ۷5 گونه از اين 5۶٢ گونه گمشده به عنوان 
»احتمالًا منقرض شــده«  رده بندی شــده اند. آن ها خاطرنشان 
می كننــد كه احتمال دارد وجود بســیاری از گونه ها با وضعیت 
حفاظتی نامشــخص به صورت فزاينده ای مشكل ســاز باشــد؛ 
زيرا بحران انقراض وخیم تر می شــود و گونه های بیشتری گم 

می شوند.
٢5۷ گونــه از خزندگان، 13۷ گونه از دوزيســتان، 130 گونه 
از پســتانداران و 38 گونه از پرندگان به عنوان گمشده در نظر 
گرفته شده بودند. بیشــتر اين حیوانات گمشده، آخرين بار در 
كشورهايی كه دارای تنوع زيستی كلان هستند ديده شده اند 
از جمله در اندونزی  )۶۹ گونه( و مكزيك )33 گونه( و برزيل 

)٢۹ گونه(.
به نظر پژوهشگران اين موضوع كه بیشتر اين گونه های گمشده 
به كشــورهای گرمســیری دارای تنوع زيســتی كلان مربوط 
می شــوند نگران كننده است؛ زيرا بیانگر اين مسئله است كه اين 
كشورها در دهه های پیش رو بیشترين تعداد حیوانات منقرض شده 

را خواهند داشت.

خبر

علمی

علمی

ســخنگوی وزارت ارتباطات نسبت به اعتراض 
كاربــران فضای مجــازی دربــاره اختلال در 
اينترنــت واكنش نشــان داد و گفــت: وزارت 
ارتباطات هیچ وظیفه يا مسئولیتی در قبال ارائه 

سرويس به سايت های غیرقانونی ندارد.
از  به گــزارش خبرنــگار مهــر، 
حدود 10 روز گذشــته كاربران و 
كارشناسان فعال در حوزه ICT از 
اختــلال روی DNS ها و پروتكل 
های رمزنگاری شــده و به دنبال 
آن افت كیفیت و سرعت اينترنت 

برخی سايت ها خبر می دهند.
در همین رابطه مهدی سالم، سخنگوی وزارت 
ارتباطــات در گفتگو با خبرنگار مهر توضیح داد 
و اظهــار كرد: وزارت ارتباطــات هیچ وظیفه يا 
مسئولیتی در قبال ارائه سرويس به سايت های 
غیراخلاقی، قمار و يا سايت های فروش رمزارز 

غیرقانونــی ندارد و در حال حاضر آن دســته از 
ســايت هايی كه اقدام به فــروش غیرقانونی 
فیلترشــكن كرده اند، با محدوديت مواجه شده 

اند كه البته اين هم موضوع جديدی نیست.
سخنگوی وزارت ارتباطات افزود: در حال حاضر 
در فضــای مجازی بحث بــر روی چندين نوع 
اختلال در اينترنت مطرح می شــود؛ نخســت 
اختلال درباره DNS ها است كه بنده اطلاعی 
ندارم اما اين اختلال می تواند به موضوع فروش 

فیلترشكن مربوط شود.
ســالم ادامه داد: برخی ها نیز مدعی هســتند 
كه ســايت های آن هــا غیرقانونــی نبوده اما 
دچار اختلال شــده اند كه اين افراد می توانند 
در ســامانه كارگروه تعییــن مصاديق محتوای 
مجرمانه ثبت شكايت كنند. اين كارگروه موارد 
را بررسی می كند و در صورت لزوم اقدام به رفع 

محدوديت ها خواهد كرد.

ماهواره TESS متعلق به ناســا اخیراً دو سیاره 
صخره ای و مشابه زمین در اطراف ستاره های 

نزديك به ما رصد كرده است.
بــه گزارش ايندپندنت، اين دو ســیاره خارج از 
منظومه شمسی دور يك ستاره سرخ كوتوله در 
 HD٢۶0۶55 فاصله 33 سال نوری زمین به نام
 HD مدار می زنند. نام ســیاره های مذكور نیز

٢۶0۶55 b و ٢۶0۶55 HD c است.
ســیارات مذكور ابــر زمین هايــی صخره ای 

هســتند. به طوری كه ٢۶0۶55 HD b حدود 
1.٢ برابــر و ٢۶0۶55 HD c حــدود 1.5 برابر 

سیاره خاكی ما هستند.
گروهی از محققان بین المللی به رهبری رافائل 
لاك از انستیتو آســتروفیزيك آندلسیا اسپانیا و 
 TESS دانشگاه شــیكاگو با بررسی داده های

اين سیارات را كشف كردند.
البته هنوز مشــخص نیست سیارات تازه كشف 
شــده تا چه اندازه پذيرای حیات هستند يا آنكه 
اصلًا ســیارات اتمسفر دارند يا خیر. اما هرگونه 
نشــانه حیاتی در آنها بسیار با حیات روی زمین 
 b ٢۶0۶55 HD متفــاوت خواهد بود. دمــای
حدود 5٤3 و دمای ٢۶0۶55 HD c حدود 81۶ 

درجه فارنهايت تخمین زده می شود.
البته دمای بالا لزومــاً مانعی برای وجود برخی 
از انواع حیات نیســت و تحقیقات جديد نشان 
داده اند برخی ســیارات ابر زمین ممكن اســت 
شرايطی مناســب برای وجود نوعی از حیات را 

فراهم كنند.
اين دو ســیاره از 10 كانديد مــورد نظر برای 

بررسی بیشتر با تلسكوپ جیمز وب هستند.

واکنش وزارت ارتباطات به اعتراض کاربران درباره اختلال در اینترنت

کشف دو ابر زمین در نزدیکی سیاره خاکی


